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Τεύχος Νο 41 Σεπτέµβριος - ∆εκέµβριοσ 2024
ΚΥΚΛΟΦΟΡΕΙ ∆ΩΡΕΑΝ ΜΕ ΤΗΝ AGRENDA 
KAI ΣΤΗ ΣΥΝΕΧΕΙΑ ΑΥΤΟΤΕΛΩΣ µε 3 ευρώ
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Τεύχος Νο 43 Μάιος - Ιούλιος 2025
ΚΥΚΛΟΦΟΡΕΙ ∆ΩΡΕΑΝ ΜΕ ΤΗΝ AGRENDA 
KAI ΣΤΗ ΣΥΝΕΧΕΙΑ ΑΥΤΟΤΕΛΩΣ µε 3 ευρώ

Μ.Ε.Τ. 230246
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ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ: ΓΙΑΝΝΗΣ ΤΣΕΛΕΠΟΣ 

ΤΟ ΜΟΣΧΟΦΙΛΕΡΟ ΚΟΝΤΑ
ΣΕ ΜΙΑ ΝΕΑ ΕΠΟΧΗ ∆ΟΞΑΣ 
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Wine Trails    3

Μετά τα πολλά οινοποιεία, το κρίσιµο 
ζητούµενο είναι η κερδοφορία

ποιότητα του επώνυµου κρασιού στην Ελλάδα βαίνει βελτιούµενη µε την απή-
χησή του στις διεθνείς αγορές να αυξάνεται. Ωστόσο, οι οινοποιοί στη χώρα 
µας παραµένουν ανήσυχοι. Ο αριθµός των οινοποιείων έχει αυξηθεί πολύ, εν-
δεχοµένως να υπερβαίνουν τις 1.500 µονάδες, ωστόσο οι κερδοφόρες επιχει-

ρήσεις του κλάδου παραµένουν µετρηµένες στα δάχτυλα. 
Εν τω µεταξύ, ένα πρώτο ισχυρό κύµα εξαγορών οδηγεί σε µια ιδιότυπη συγκέντρωση του κλάδου, 
η οποία δεν έχει δείξει ακόµα την επίδραση που µπορεί να έχει στην ταυτότητα του ελληνικού οίνου 
και την προσπάθεια διείσδυσης σε νέες αγορές. Ειδικά, η έλευση των αδελφών Γεωργιάδη, περισ-
σότερο µοιάζει µε κυνήγι θησαυρού στην ακίνητη περιουσία που διαθέτουν οι υπό εξαγορά υπερ-
χρεωµένες επιχειρήσεις του κλάδου, παρά µε πραγµατικό ενδιαφέρον για την ανάπτυξη της οινο-
ποιητικής δραστηριότητας, βάσει ενός ξεκάθαρου στρατηγικού πλάνου.
Θα µπορούσε να πει κανείς ότι µε την πορεία που έχουν πάρει τα πράγµατα, τα οινοποιεία στην 
Ελλάδα χωρίζονται σε τρεις κατηγορίες. Στις δύο-τρεις πολύ µεγάλες επιχειρήσεις που έχουν 
προκύψει ως αποτέλεσµα εξαγορών της τελευταίας τριετίας, στη γενιά των προσπαθειών της δε-
καετίας του ‘90 που έφερε και την άνοιξη του ελληνικού κρασιού και σε µια πανσπερµία µικρών 
κατά βάση, οινοποιητικών µονάδων που πασχίζουν να βρουν τον προσανατολισµό τους και οικο-
νοµικά µάλλον βρίσκονται στη ζώνη του λυκόφωτος.
Την ίδια στιγµή, ακόµα πιο περίπλοκη µοιάζει να είναι η εικόνα στις τάξεις των αµπελουργών. Αν ε-
ξαιρέσει κανείς µια γενιά µεγάλων σε ηλικία καλλιεργητών που συνειδητά έχουν επιλέξει αυτόν το 
ρόλο και τις περισσότερες φορές µε πολύ χρόνο προσωπικής εργασίας καταφέρνουν να παραµεί-
νουν βιώσιµοι, όλοι οι άλλοι και κυρίως οι νεότεροι που ασχολούνται µε το αµπέλι έχουν στο νου 
τους ή να εγκαταλείψουν γρήγορα το… σπορ ή να γίνουν κάποια στιγµή οινοποιοί. 
Άλλωστε, η όποια ανανέωση του ελληνικού αµπελώνα οφείλεται στις πρωτοβουλίες που αναλαµ-
βάνουν οι έχοντες ήδη θέση στον τοµέα της µεταποίησης.   
Μέσα σ’ αυτό το περιβάλλον, ο οινοποιητικός κλάδος στην Ελλάδα έχει ανάγκη από µια βαθιά µελέ-
τη των δεδοµένων του σήµερα, µε στόχο την κατάρτιση ενός αξιόπιστου στρατηγικού σχεδίου (ανάλογο 
µε αυτό της δεκαετίας του ‘90)  το οποίο µπορεί να φθάνει µέχρι το 2050. Ίσως η ανάδειξη ενός ακόµα 
Μπουτάρη, του Στέλλιου, στην προεδρία του Συνδέσµου Ελληνικού Οίνου να είναι ένα καλό σηµάδι.  

                        ΓΙΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΓΟΣ Εκδότης-∆ιευθυντής

editorial

Η

Αφιέρωµα 
Ροζέ
Αναµφίβολα το ροζέ είναι 
το σπάνιο κρασί που 
µπορεί να ξεπεράσει τα 
γεωγραφικά µήκη και πλάτη, 
το φύλο, το εισόδηµα και 
τις περιστάσεις. Μπορεί 
να µην είναι πάντα µια 
πυραυλάκατος που οδηγεί 
κατ’ ευθείαν στο φεγγάρι, 
αλλά, αν παραχθεί και 
πωληθεί µε τον σωστό τρόπο, 
µπορεί να κάνει πολλούς 
ανθρώπους  πολύ, πολύ 
ευτυχισµένους.

03-07_editorial-periexomena_.indd   3 27/05/2025   19:52



03-07_editorial-periexomena_.indd   4 27/05/2025   19:52
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 ΑΓΟΡΑ 
10 ΑΥΞΗΣΗ ΖΗΤΗΣΗΣ ΓΙΑ ΛΕΥΚΑ ΚΡΑΣΙΑ ΣΕ ∆ΙΕΘΝΕΣ ΕΠΙΠΕ∆Ο
 Πιο ήπιοι χειµώνες και στροφή σε πιο ελαφριά γεύµατα οι βασικοί λόγοι

 ΘΕΣΜΙΚΑ
14 ΣΕ ΟΛΕΣ ΤΙΣ ΖΩΝΕΣ ΕΠΙΤΡΕΠΟΜΕΝΕΣ ΟΙ ΓΗΓΕΝΕΙΣ ΠΟΙΚΙΛΙΕΣ
 ∆ηµιουργείται ένα Ενιαίο Αµπελουργικό ∆ιαµέρισµα σε όλη την Επικράτεια 

 ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ
16 ΠΛΟΥΣΙΑ ΠΑΡΑΓΩΓΗ ∆ΕΙΧΝΕΙ Η ΕΙΚΟΝΑ ΤΟΥ ΑΜΠΕΛΩΝΑ
 Κρίνεται απαραίτητη η αφαίρεση της περιττής βλάστησης για καλύτερο αερισµό

 ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑ ΣΤΟΝ ΑΜΠΕΛΩΝΑ
20 ΥΨΗΛΗ ΑΚΡΙΒΕΙΑ ΣΤΟΝ ΨΕΚΑΣΜΟ ΑΠΟ ΤΗ MARTIGNANI
 Μέγιστη απόδοση στη συγκοµιδή µε ψυχόµενους χώρους αποθήκευσης ArcticStore

 ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ
28 Ο ΓΙΑΝΝΗΣ ΤΣΕΛΕΠΟΣ ΞΕ∆ΙΠΛΩΝΕΙ ΜΙΑ ΙΣΤΟΡΙΑ ΕΠΙΤΥΧΙΑΣ
 Μαντινεία, Νεµέα, Σαντορίνη και τώρα Νάουσα, µια πορεία στο premium κρασί

 

Μάιος - Ιούλιος 2025

περιεχόµενα

28 16

περιεχόµενα

64
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I∆ΙΟΚΤΗΣΙΑ 
Green Box Εκδοτική Α.E.
Νίκης 24,  
Σύνταγµα, 105 57
Tηλ: 2103232905,  
Fax: 2103232967
E-Mail: info@agronews.gr

EΚ∆ΟΤΗΣ/∆ΙΕΥΘΥΝΤΗΣ/ 
ΒΑΣΙΚΟΣ ΜΕΤΟΧΟΣ/ΝΟΜΙΜΟΣ 
ΕΚΠΡΟΣΩΠΟΣ
Γιάννης Πανάγος

∆ΙΕΥΘΥΝΤΗΣ ΣΥΝΤΑΞΗΣ
Μαρία Γιουρουκέλη

ΣΥΜΒΟΥΛΟΣ ΕΚ∆ΟΣΗΣ
Ζήσης Πανάγος

ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ ΕΚ∆ΟΣΗΣ
Ειρήνη Σκρέκη

ΣΥΝΤΑΞΗ 
Χαρ. Σπινθηροπούλου 
Λεωνίδας Λιάµης
Γιώργος Κοντονής 
Ηλίας Ανδρεάκης
Κώστας Λώνης
Μιχάλης Χούλης
Βασίλης Πατάκης
Παναγιώτης Πασχαλίδης

∆ΗΜΙΟΥΡΓΙΚΟ/ΣΕΛΙ∆ΟΠΟΙΗΣΗ
Χαρά Οικονόµου
Φανή Παπαπετροπούλου

ΕΜΠΟΡΙΚΟΣ ∆ΙΕΥΘΥΝΤΗΣ
Παναγιώτης Αραβαντινός

∆ΙΑΝΟΜΗ
ΑΡΓΟΣ Α.Ε.

ΕΚΤΥΠΩΣΗ ΒΙΒΛΙΟ∆ΕΣΙΑ
ΝΕΕΣ ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚ∆ΟΣΕΙΣ 
ΜΟΝΟΠΡΟΣΩΠΗ Α.Ε.

ΚΥΚΛΟΦΟΡΕΙ ∆ΩΡΕΑΝ 
ΜΕ ΤΗΝ AGRENDA KAI 
ΣΤΗ ΣΥΝΕΧΕΙΑ ΑΥΤΟΤΕΛΩΣ

 ΠΟΙΚΙΛΙΑ: ΚΥ∆ΩΝΙΤΣΑ
34 Η ΤΑΠΕΙΝΗ ΠΟΙΚΙΛΙΑ ΠΟΥ ΜΕΓΑΛΟΥΡΓΕΙ ΣΤΑ ΚΑΤΑΛΛΗΛΑ ΧΕΡΙΑ
 Πολλοί µιλούν για την επόµενη Μαλαγουζιά, αλλά µε άρωµα από κυδώνι

        ∆ΙΕΘΝΕΙΣ ΕΙ∆ΗΣΕΙΣ
42 ΠΟΥΛΑΝΕ ΤΑ ΓΑΛΛΙΚΑ CHATEAUX ΟΙ ΚΙΝΕΖΟΙ Ι∆ΙΟΚΤΗΤΕΣ ΤΟΥΣ
 Ανθεκτικοί στην κλιµατική αλλαγή οι σπάνιοι οίνοι, λένε οι ερευνητές

        ΟΙΝΟΤΟΥΡΙΣΜΟΣ
43 ΜΕ ∆ΙΨΗΦΙΟ ΡΥΘΜΟ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ Ο ΟΙΝΟΤΟΥΡΙΣΜΟΣ
 Ανοιχτές Πόρτες, µια πανελλαδική οινική γιορτή που πραγµατοποιείται από το 2010

 ΑΦΙΕΡΩΜΑ: ΡΟΖΕ 
48 ΤΟ ΚΡΑΣΙ ΠΟΥ ΞΕΠΕΡΝΑ ΓΕΩΓΡΑΦΙΚΑ ΜΗΚΗ ΚΑΙ ΠΛΑΤΗ
 Αναδεικνύει τα καλύτερα χαρακτηριστικά λευκών και ερυθρών ποικιλιών

 ΕΚ∆ΗΛΩΣΕΙΣ
66 DRINK PINK: ΠΕΡΙΣΣΟΤΕΡΑ ΑΠΟ 150 ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΡΟΖΕ
 Οινοξένεια 2025, στα µαγευτικά τοπία των Πλαγιών της Αιγιαλείας

Μάιος - Ιούλιος 2025

περιεχόµενα

48

34

www.agronews.gr
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8    Wine Trails

Γ ράφω καθώς το 2025 βρίσκεται ακόµη σε εξέλιξη: Τα οινοποιεία και οι 
οινοποιοί προσεγγίζουν συχνά τους φορείς επικοινωνίας του κρασιού. Mια 
χιονισµένη φωτογραφία των αµπελιών, µια λίστα µε βραβευµένα κρασιά, 
ένα αίτηµα για µια έκθεση κρασιού. Κοιτάζω, σηµειώνω… ανακυκλώνω.

Και έπεσε στα χέρια µου αυτό: «Καλώς ήλθατε στη γωνία της συνείδησής µου». 
Ξεδίπλωσα ένα χαρτί Α2 µε έντονα χρώµατα όπου υπήρχαν 10 σηµεία παρατηρήσεων. 
Το πρώτο ήταν «Ενθουσιασµός» και το τελευταίο «Είσαι αυτό που σκέφτεσαι, νιώθεις 
και κάνεις». Το σεντόνι του κειµένου προήλθε από τον Enrico Rivetto, που απεικονίζεται 
φορώντας ένα ανόητο σκουφάκι µε ένα τσαµπί σταφύλια. Παραγωγός Barolo τέταρτης 
γενιάς µε αµπελώνες στη Serralunga, την πιο επιθυµητή κοινότητα του DOCG, αν και 
το σηµείο οκτώ τόνιζε «Οι αµπελώνες δεν ανήκουν αλλά διατηρούνται».

Φτιάχνει υπέροχα κρασιά αλλά το σηµείο πέντε ήταν «Λιγότερος ανταγωνισµός, 
περισσότερη κατανόηση», οπότε είναι ξεκάθαρο ότι δεν είναι παίκτης µε σκορ. Το 
«Έµαθα να ξεµαθαίνω» ακουγόταν υποσχόµενο. «Μονοκαλλιέργεια: τι βαρετή»: Ένα 
ενδιαφέρον καρφάκι για έναν αµπελουργό. «Και το ίδιο το κρασί;», λέει στο σηµείο 
εννιά. «Ένα γλυκό ξόρκι που… ξεφλουδίζει τους ανθρώπους» και τους προετοιµάζει 
να ακούσουν». Αυτό δεν το ανακύκλωσα. Επικοινώνησα µαζί του στο Teams.

Ανακάλυψα έναν αφοσιωµένο και παθιασµένο διαφωνούντα. «Το κρασί δεν είναι ο 
στόχος, αλλά ένα εργαλείο για να κάνεις κάτι», µου είπε. «Πολλοί καλλιεργητές σκέφτονται 
απλώς να κάνουν ένα υπέροχο κρασί, να βγάζουν χρήµατα. Αυτό δεν είναι καλό για µένα. 
Γιατί κάνουµε κρασί; Θα µπορούσαµε να κάνουµε άλλα πράγµατα. Πολλοί αµπελουργοί 
δεν ξέρουν πώς να απαντήσουν σε αυτή την ερώτηση, αν και αγγίζει την ψυχή».

Η απάντησή του; «Ακούστε τον καλύτερο δάσκαλο στον κόσµο: τη φύση».
Ο Enrico Rivetto προσπαθεί να µετατρέψει την περιουσία του σε «ένα µέρος για την 
παραγωγή ευτυχίας».  Ξερίζωσε µερικές από τις σειρές Nebbiolo του για να δηµιουργήσει 
περιφραγµένους διαδρόµους βιοποικιλότητας και σιγά-σιγά επέστρεψε το κτήµα σε 
µια φάρµα µεικτής χρήσης που παράγει επίσης φρέσκα φρούτα, µαρµελάδες και άλλα 
φαρµακευτικά βότανα για αιθέρια έλαια. ∆εν πήγαν όλα σύµφωνα µε το σχέδιο, φυσικά. 
«Η φύση είναι ένα τέλειο σύστηµα, αλλά στη φύση υπάρχουν τα πάντα, καλό και κακό, 
όλα σε ισορροπία. Όταν κάνεις κάτι νέο, είναι φυσιολογικό να κάνεις λάθη...».

«Έχετε µια εσωτερική 
δύναµη -λέγεται 
ενθουσιασµός. 
Πρέπει να είσαι ο 
πρωταγωνιστής του 
µικροκόσµου σου.  
Κάνε κάτι» προτρέπει  
ο Enrico Rivetto.

Του Andrew Jefford,
αρθρογράφου στο 
περιοδικό Decanter

ΤΟ ΚΡΑΣΙ ΕΙΝΑΙ ΕΡΓΑΛΕΙΟ ΓΙΑ ΝΑ ΚΑΝΕΙΣ ΚΑΤΙ

εισαγωγή

Vincent van Gogh Αµπελώνες µε θέα στην Αuvers (1890)

08-09_EISAGWGH_n.indd   8 27/05/2025   18:42



08-09_EISAGWGH_n.indd   9 27/05/2025   18:42



10    Wine Trails

64,3 4,12%
παγκόσµια  
αγορά λευκού 
κρασιού 2024

µέσος ετήσιος  
ρυθµός  
ανάπτυξηςδισ.δολ.

αγορά

Λευκό vs Ερυθρού

43,9 παγκόσµια  
αγορά λευκού 
κρασιού 2033δισ.δολ

�

10_13_proto thema.indd   10 27/05/2025   19:58



Wine Trails    11

Η ΖΗΤΗΣΗ ΓΙΑ ΛΕΥΚΟ 
∆ΙΝΕΙ ΧΡΩΜΑ ΚΑΙ ΣΤΙΣ 

ΕΡΥΘΡΕΣ ΠΟΙΚΙΛΙΕΣ
Σοβαρή αύξηση της ζήτησης για λευκά κρασιά τόσο στην εγχώρια 

αγορά όσο και διεθνώς καταγράφουν οι στατιστικές της τελευταίας 

διετίας, γεγονός το οποίο συνδέεται αφενός µε την εξέλιξη των 

καιρικών συνθηκών και τους ηπιότερους χειµώνες, όσο και µε τις 

αλλαγές στις διατροφικές συνήθειες της κοινωνίας και τη στροφή, 

τουλάχιστον στον ∆υτικό κόσµο, σε όλο και πιο ελαφριά γεύµατα

Κείµενο Μαρία Γιουρουκέλη

Ο
ι εξελίξεις αυτές στην καταναλωτική ζήτηση και η όλο και µεγαλύτερη 
προτίµηση στα λευκά κρασιά, βάζουν µπροστά σε νέα διλήµµατα και 
τους Έλληνες οινοποιούς, καθώς το ελληνικό κρασί έχει συστηθεί στον 
έξω κόσµο κυρίως στις κόκκινες εκδοχές του και µόνο το Ασύρτικο από 

τις λευκές είναι αυτό που διατηρεί µια ενδιαφέρουσα επαφή µε τους οινόφιλους 
διεθνώς. Να αναφερθεί εδώ ότι η παγκόσµια αγορά λευκού κρασιού εκτιµήθηκε το 
2024 σε 43,9 δισεκατοµµύρια δολάρια και µέχρι το 2033 αναµένεται να αγγίξει τα 64,3 
δισεκατοµµύρια, καταγράφοντας µέσο ετήσιο ρυθµό ανάπτυξης της τάξεως του 4,12%. 50%  

της συνολικής 
κατανάλωσης  
στην Ελλάδα  
είναι λευκό
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12    Wine Trails

Οι Ηνωµένες Πολιτείες είναι ο µεγαλύτερος καταναλωτής λευκού κρασιού 
παγκοσµίως. Η κατανάλωση αυξήθηκε κατά 65% από το 2000 έως το 2021. 
Η Γερµανία θεωρείται επίσης παραδοσιακή δύναµη στην κατανάλωση λευ-
κού κρασιού, ειδικά Riesling και άλλα ξηρά ή ηµίξηρα κρασιά.
Στο Ηνωµένο Βασίλειο και τον Καναδά οι καταναλωτές δείχνουν ιδιαίτερη 
προτίµηση στα Sauvignon Blanc και Chardonnay. 
Τέλος  Αυστραλία και  Νέα Ζηλανδία διατηρούν στα σκήπτρα ως ισχυροί εξα-
γωγείς, αλλά και εσωτερικά οι καταναλωτές τους στρέφονται ολοένα και πε-
ρισσότερο προς τις λευκές ποικιλίες.
Σε ό,τι αφορά στις ειδικότερες επιλογές, αυξηµένη είναι η κατανάλωση α-
φρώδους λευκού κρασιού (Prosecco, Cava, κ.λπ.), µε πιο συνειδητοποιη-
µένη την επιλογή µε βάση οξύτητα, αρωµατικότητα και ήπια περιεκτικότη-
τα σε αλκοόλ. Τα λευκά κρασιά θεωρούνται πιο «φρέσκα» και κατάλληλα για 
καθηµερινή κατανάλωση ή για pairing µε πιο ελαφριά γεύµατα, ενώ διατη-
ρούν ισχυρή παρουσία σε social media & wine culture, ειδικά από Millennials 
και Gen Z.  Αν θέλουµε να µιλήσουµε για ποικιλίες, Sauvignon Blanc, 
Chardonnay, Pinot Grigio, Riesling, Viognier είναι αυτές που έχουν την πρω-
τοκαθεδρία στις προτιµήσεις των καταναλωτών. 

Οι τάσεις στην Ελλάδα είναι ανοδικές
Η Ελλάδα καταναλώνει περίπου 2,4-2,6 εκατοµµύρια εκατόλιτρα κρασιού ετη-
σίως. Το λευκό κρασί αντιστοιχεί σε πάνω από το 50% της συνολικής κατανά-
λωσης οίνου στην Ελλάδα, ειδικά τους καλοκαιρινούς µήνες. Ασύρτικο, Μαλα-
γουζιά, Μοσχοφίλερο, Ροδίτης και Σαββατιανό, θεωρούνται οι κορυφαίες εγ-
χώριες λευκές ποικιλίες

αγορά

Λευκό vs Ερυθρού

Αλλάζει εστίαση  
και η Rioja
Ένα καυτό θέµα συζήτησης στις τάξεις των οινοπαραγωγών αυτή 
τη στιγµή, ιδιαίτερα εκείνων που είναι… αγκυροβοληµένοι σε πε-
ριοχές παραγωγής κόκκινου οίνου, είναι οι προτιµήσεις των νε-
ότερων καταναλωτών προς τα λευκά κρασιά, οι οποίοι δεν έλκο-
νται από τον συνδυασµό ξηρών τανινών του κόκκινου κρασιού και 
τη σχετικά υψηλή περιεκτικότητα σε αλκοόλ. Ενδεικτικό είναι πως 
σε αµπελουργικές ζώνες όπως η Rioha, που περισσότερο από το 
80% της παραγωγής κρασιού είναι κόκκινο, µε την παγκόσµια ζή-
τηση να ευνοεί τους λευκούς, επικρατεί προβληµατισµός για το αν 
θα πρέπει να αλλάξει την εστίασή της. Ως αποτέλεσµα, οι παραγω-
γοί-καλλιεργητές µε κόκκινα σταφύλια στη διάσηµη αµπελουργική 
περιοχή σκέφτονται να κάνουν αλλαγές για να καλύψουν την αλλα-
γή της ζήτησης. Ήδη κάποιοι έχουν προχωρήσει στην παραγωγή 
λευκού κρασιού από κόκκινα σταφύλια, είτε πρόκειται για αφίξεις 
όπως το λευκό Malbec, που πωλείται τώρα σε λιανοπωλητές του 
Ηνωµένου Βασιλείου είτε, ένα λευκό Cabernet Sauvignon, που 
φτιάχτηκε µοναδικά από τον Lenz Moser στο Changyu Moser XV, 
και «µεταφράζεται» ως ένα λευκό από το µαύρο. Μάλιστα, κάποιοι 
εµβολιάζουν λευκές ποικιλίες σταφυλιού σε κόκκινα ή σκίζουν ε-
ντελώς αµπελώνες, µε σχέδιο να ξαναφυτέψουν µε λευκά.
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θεσµικά επενδύσεις 

Ενιαίο Αµπελουργικό ∆ιαµέρισµα 
Νέους ορίζοντες για τις εγχώριες ποικιλίες και πρόσθετη δυναµική για το ελληνικό κρασί, 

διαµορφώνει η τελευταία απόφαση (ΦΕΚ 2265) του υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, 

βάσει της οποίας παρέχεται η δυνατότητα φύτευσης αυτών των ποικιλιών σε όλη τη χώρα

Κείµενο Γιάννης Πανάγος

Μ ε την απόφαση του υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης 
«γκρεµίζονται» τα τείχη που ήθελαν τις γηγενείς 
ποικιλίες να οριοθετούνται σε συγκεκριµένες 
αµπελουργικές ζώνες µε αφετηρία πάντα τον τόπο 

καταγωγής τους και επιτρέπει την ταξινόµησή τους σε όλη τη 
χώρα, µε τον καθορισµό γι’ αυτόν το σκοπό Ενιαίου Αµπελουργι-
κού ∆ιαµερίσµατος (ΕΑ∆), το οποίο καλύπτει το σύνολο της 
ελληνικής επικράτειας.
Ο κατάλογος, σύµφωνα µε την απόφαση, περιλαµβάνει 208 ελληνι-
κές οινοποιήσιµες ποικιλίες αµπέλου, µε τη ∆ιεύθυνση Αξιοποίησης 
και Τεχνολογίας Τροφίµων του ΥπΑΑΤ να ορίζεται ως αρµόδια αρ-
χή για την ταξινόµησή τους όπως και των ποικιλιών σταφιδοποιίας, ε-
νώ οι ∆ΑΟΚ ή οι ∆ΑΟ των Περιφερειακών Ενοτήτων είναι υπεύθυ-
νες για την παραλαβή των αιτήσεων για την ταξινόµηση των ξενικών 
οινοποιήσιµων ποικιλιών αµπέλου.
Η νέα προσέγγιση έχει αναµφίβολα µεγάλο ενδιαφέρον, καθώς απε-
λευθερώνει δυνάµεις και διαµορφώνει συνθήκες ενδυνάµωσης των 
ντόπιων ποικιλιών αµπέλου στη διεθνή αγορά του κρασιού, µε περισ-
σότερες προτάσεις και µεγαλύτερες ποσότητες. Προϋποθέτει, ω-
στόσο, βαθιά µελέτη και υπευθυνότητα από τους αµπελουργούς σε 

σχέση µε τις επιλογές τους. Το ότι θα µπορούν τυπικά να φυτεύονται 
όλες οι ποικιλίες παντού δεν σηµαίνει ότι όλες κάνουν για όλα τα α-
µπελοτόπια. Έχει ιδιαίτερη σηµασία, η κάθε επιλογή να υπακούει σε 
συγκεκριµένα κριτήρια και όχι να ακολουθούνται τυφλά οι τάσεις της 
µόδας ή να ικανοποιείται απλά η µαταιοδοξία του κάθε καλλιεργητή.  
Άλλωστε, επί του πνεύµατος που διέπει την προωθούµενη ρύθµιση, 
φαίνεται να έχουν δώσει εδώ και πολύ καιρό τη συγκατάθεσή τους 
όλες οι οργανώσεις. Σηµειωτέον ότι το θέµα συζητήθηκε διεξοδικά 
στις συναντήσεις της αρµόδιας διεύθυνσης του υπουργείου µε όλες 
οι ενδιαφερόµενες πλευρές,  απ’ όπου και προκρίθηκε τελικά ολό-
κληρη η Ελλάδα να αποτελέσει ένα Αµπελουργικό ∆ιαµέρισµα αντί 
για 17 που υπήρχαν µέχρι τώρα. Έτσι, σε παντού θα  µπορεί να γίνει 
φύτευση και καλλιέργεια όλων των εγχώριων ποικιλιών που είναι εγ-
γεγραµµένες στον Εθνικό Κατάλογο. 
∆εν θα ισχύσει βέβαια το ίδιο και για τις ξενικές ποικιλίες. Για ευνό-
ητους λόγους, η  καλλιέργεια των ξένων ποικιλιών στη χώρα µας 
θα συνεχίσει να υπακούει σε συγκεκριµένες δεσµεύσεις, τόσο ως 
προς το εύρος των ποικιλιών που µπορούν να έρθουν στην Ελλάδα, 
όσο και ως προς τις ειδικότερες περιοχές στις οποίες θα µπορούν 
αυτές να φιλοξενηθούν.
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Α
κολουθώντας τα βήµατα του πατέρα του 
Γιάννη αλλά και του παππού του Στέλλιου, 
οι οποίοι υπήρξαν ιδρυτικά µέλη του ΣΕΟ 
και εκτέλεσαν Πρόεδροι για αρκετές 

θητείες, ο Στέλλιος Μπουτάρης για πρώτη φορά 
παίρνει το τιµόνι του Συνδέσµου δηλώνοντας ότι η 
εκλογή του είναι η µεγάλη τιµή για εκείνον. Το 
υπόλοιπο ∆ιοικητικό Συµβούλιο που αναδείχθηκε από 
τις εκλογές της 22ας Μαΐου στη Γενική Συνέλευση του 
ΣΕΟ  είναι το εξής: Αντιπρόεδροι: Στέλιος Κεχρής και 
Μαίρη Τριανταφυλλοπούλου, Γενικός Γραµµατέας: 
Νίκος Ζαχαρίας, Έφορος: ∆ηµήτρης Κίσσας, Μέλη: 
Τάσος Αθανασόπουλος Τάσος, Κική Ακριώτου, 
Πέτρος Βαµβακούσης, Στέλιος Ζαχαριουδάκης, 
Κώστας Μπαζίγος, ∆ήµητρα Παρπαρούση, 
Κωνσταντίνα  Σπυροπούλου και Κώστας Τσιλιλής.

OMA∆Α ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΟΙΝΟΥ

Επικεφαλής  
ο Γ. Στρατάκος
Η ανάλυση και αντιµετώπιση των 
προβληµάτων που αφορούν τον α-
µπελοοινικό τοµέα βρίσκονται στο ε-
πίκεντρο του έργου της Οµάδας Ερ-
γασίας  του ΥΠΑΑΤ µε µέλη τους Ιω-
άννα Παππά,  Άννα Χήτα,  ∆ηµήτριο 
Λάµπρου,  Αρ. Σπανό,  Χαρ.Μουλ-
κιώτη,   Κων/να Σπυροπούλου, Χρί-
στο Μάρκου, Στέλλιο Μπουτάρη και 
Μ. Τριανταφυλλοπούλου. 

Στο τιµόνι του ΣΕΟ  
ο Στέλλιος Μπουτάρης 
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καλλιέργεια αµπελώνας

προσεκτικό ξεφύλλισµα 
 Αισιόδοξη είναι η εικόνα της παραγωγής στους αµπελώνες σε όλη τη χώρα, καθώς,  

όπως παρατηρούµε από τους επιτόπιους ελέγχους στα αµπέλια, η παραγωγή είναι πλούσια  

στις περισσότερες ποικιλίες µε καλή δηµιουργία τσαµπιών

Κείµενο Γεώργιος Τσινίδης

* Γεωπόνος, Οινολόγος MSc, Σύµβουλος Καλλιέργειας Αµπέλου
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Ο χειµώνας ξεκίνησε πιο αισιόδοξα σε σύγκρι-
ση µε το χειµώνα του 2024, µε τα πρώτα 
χιόνια να κάνουν την εµφάνισή τους στα τέλη 

Νοεµβρίου για τη Βόρεια Ελλάδα. Μετά την πολύ ξηρική 
περίοδο του 2024, οι βροχοπτώσεις και χιονοπτώσεις 
ήταν το στοίχηµα για τον φετινό χειµώνα που όλοι οι 
αµπελουργοί θα ήθελαν να κερδίσουν, ούτως ώστε να 
µπορέσουν να ανακάµψουν τα αµπέλια τους αλλά να 
αναπληρωθούν και οι χαµένοι υδάτινοι πόροι σε ταµιευτή-
ρες και γεωτρήσεις. Παρόλα αυτά ο χειµώνας κύλησε 
µεν µε κρύα αλλά και πάλι σχετικά ξηρικός, χωρίς τις 
αναµενόµενες βροχές και τις πολυπόθητες χιονοπτώσεις 
στα ορεινά. Οι χαµηλές θερµοκρασίες του χειµώνα αλλά 
και των πρώτων ηµερών της άνοιξης, καθυστέρησαν την 
εκβλάστηση των αµπελιών. Σήµερα µπορούµε να πούµε 
µε σχετική σιγουριά πως οδεύουµε σε µια σχετικά προς 
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καλλιέργεια αµπελώνας

Το εφάλµυρο 
νερό των 
γεωτρήσεων 
δηµιουργεί 
πρόβληµα
■ Το εφάλµυρο νερό των 
γεωτρήσεων προκαλεί 
σοβαρό πρόβληµα στην 
καλλιέργεια της αµπέλου, 
καθώς τα αµπέλια δεν 
έχουν ανθεκτικότητα στην 
αλατότητα. Σε νησιά όπως 
η Σαντορίνη, η Πάρος κ.ά. 
αλλά και στη Χαλκιδική 
και άλλες παραθαλάσσιες 
περιοχές, οι µετρήσεις 
αλατότητας του νερού στις 
γεωτρήσεις τους έχουν 
εκτοξευτεί την τελευταία 
πενταετία φτάνοντας 
µάλιστα πολλές φορές σε 
απαγορευτικά επίπεδα. Η 
ανάγκη για ένα συλλογικό 
σχέδιο διαχείρισης των 
υδάτινων πόρων γίνεται 
ολοένα και πιο σηµαντική, 
σε µια χώρα που οι 
βροχοπτώσεις της έχουν 
µειωθεί ραγδαία την 
τελευταία δεκαετία. 

το παρόν όψιµη χρονιά, καθώς σε πολλές περιοχές 
της Β. Ελλάδας δεν έχει ξεκινήσει ακόµα η άνθιση, 
ενώ σε περιοχές της Νότιας Ελλάδας και των νησιών 
έχει ολοκληρωθεί η άνθιση των αµπελιών και τώρα 
βρίσκονται στην φάση του δεσίµατος των σταφυλιών. 
Οι όψιµοι παγετοί κατά τους µήνες Μάρτιο και στις 
αρχές Απριλίου προκάλεσαν ζηµιές σε πρώιµες 
ποικιλίες και σε περιοχές που είναι παραδοσιακά πιο 
πρώιµες στον κύκλο καλλιέργειας. Η άνοιξη µας 
επιφύλαξε πολλές βροχές µε έναν καιρό µε χαµηλές 
θερµοκρασίες για την εποχή µέχρι και σήµερα, 
αρκετή αστάθεια και µε προβλέψεις για συνέχιση των 
φαινοµένων αυτών έως και το τέλος του Μαΐου 
τουλάχιστον. Σε µερικές αµπελουργικές περιοχές, 
όπως αυτή του Τυρνάβου και της Βοιωτίας, έχουν 
εµφανιστεί κρούσµατα περονόσπορου εξαιτίας της 
αυξηµένης υγρασίας και των συνεχών βροχοπτώσε-
ων, συνθήκες που δεν βοηθούν στην έγκαιρη 
εφαρµογή προγραµµάτων φυτοπροστασίας για τη 
συγκράτηση της εξέλιξης της πιο σηµαντικής µυκητο-
λογικής ασθένειας των αµπελιών. Γι' αυτόν το λόγο, οι 
γεωπόνοι συνιστούν την εντατική παρακολούθηση των 
αµπελιών τουλάχιστον κάθε δύο ηµέρες και την 
εφαρµογή σωστών προγραµµάτων φυτοπροστασίας, 
είτε συµβατικής, είτε βιολογικής καλλιέργειας. 

Αντιµετώπιση υπερβολικής βλάστησης
Αισιόδοξη είναι η εικόνα της παραγωγής στους αµπε-
λώνες σε όλη τη χώρα, καθώς όπως παρατηρούµε α-
πό τους επιτόπιους ελέγχους στα αµπέλια, η παραγω-
γή είναι πλούσια στις περισσότερες ποικιλίες. Η καλή 
δηµιουργία τσαµπιών σε συνδυασµό µε τη βοήθεια των 
βροχοπτώσεων και των ήπιων θερµοκρασίων, µας δη-
µιουργούν µια αισιόδοξη προσδοκία ότι η χρονιά θα εί-

ναι αποδοτική. Φυσικά κάτι τέτοιο θα εξαρτηθεί από τις 
κλιµατολογικές συνθήκες των επόµενων ηµερών και 
την ύπαρξη πιθανών ακραίων καιρικών φαινοµένων 
(χαλάζι, ισχυροί άνεµοι και έντονες βροχοπτώσεις). 
Οι συνθήκες που επικρατούν κατά τη διάρκεια της ά-
νοιξης, εντείνουν την υπερβολική βλάστηση των αµπε-
λιών και την ανάπτυξη ζιζανίων εντός των αµπελώνων, 
δηµιουργώντας έτσι περισσότερη πίεση διεκπεραίω-
σης εργασιών και φυσικά επιπρόσθετο κόστος καλλι-
έργειας στους αµπελουργούς σε όλη την χώρα. Παρό-
λα αυτά, για την αντιµετώπιση πιθανών µυκητολογικών 
ασθενειών, η αφαίρεση περιττής βλάστησης (ξεβλά-
στωµα, ξεφύλλισµα και κορυφολόγηµα) καθώς και της 
υπερβολικής ανάπτυξης ζιζανιών κάτω αλλά και ανά-
µεσα στις σειρές, κρίνεται απαραίτητη για τον καλύτε-
ρο αερισµό και έκθεση των σταφυλιών στον ήλιο, που 
θα οδηγήσουν στη µείωση της υπερβολικής υγρασίας, 
κρίσιµο παράγοντα για την ανάπτυξη των µυκήτων. 
Σοβαρό ζήτηµα αποτελεί και το ζήτηµα των αποθε-
µάτων νερού για άρδευση, καθώς στη Βορ. Ελλάδα 
οι συνεχείς βροχοπτώσεις του τελευταίου µήνα βο-
ήθησαν πολύ στην αναπλήρωση των υδάτινων πό-
ρων σε γεωτρήσεις και ταµιευτήρες, όµως κάτι τέτοιο 
δεν συµβαίνει στη Ν. Ελλάδα (και κυρίως στην Πελο-
πόννησο) και στα νησιά του Αιγαίου, όπου οι ταµιευτή-
ρες βρίσκονται ακόµα σε κρίσιµα χαµηλά επίπεδα, ε-
νώ στα νησιά παρατηρείται ολοένα και περισσότερο 
το φαινόµενο της αύξησης της αλατότητας του νερού 
στις γεωτρήσεις (όπου αυτές είναι διαθέσιµες). 
Εφόσον όλα κυλήσουν οµαλά µέσα στην καλλιεργητι-
κή περιόδο, αναµένουµε έναν σχετικά όψιµο τρύγο (5 
- 7 ηµέρες σε σύγκριση µε το 2023, καθώς το 2024 ή-
ταν φαινοµενικά πρώιµη χρονιά) µε καλές αποδόσεις 
και σταφύλια καλής ποιότητας.
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τεχνολογία αµπελώνας

Με ιστορία που ξεπερνά τα 
65 χρόνια στο χώρο των 
συστηµάτων ψεκασµού, οι 
ιταλικοί νεφελοψεκαστή-
ρες µικρού / υπέρµικρου ό-
γκου MARTIGNANI συνεχί-
ζουν να καινοτοµούν, προ-
σφέροντας λύσεις υψηλής 
τεχνολογίας για τον σύγ-
χρονο επαγγελµατία παρα-
γωγό. Η MARTIGNANI ξεχωρίζει για την πι-
στοποιηµένη και πατενταρισµένη τεχνολο-
γία ηλεκτροστατικής φόρτισης, η οποία εξα-
σφαλίζει τον ιονισµό σταγονιδίων ακριβώς 
στο σηµείο δηµιουργίας τους, εξασφαλίζο-
ντας µέγιστη αποτελεσµατικότητα και ακρί-
βεια εφαρµογής.

Αποδεδειγµένα 
πλεονεκτήµατα:
■ Μείωση ψεκαστικού διαλύ-
µατος έως και 90%
■ Εξοικονόµηση φυτοπροστα-
τευτικών έως 40%
■ Μείωση ανθρώπινης εργα-
σίας έως 60%
■ Εξοικονόµηση καυσίµου έ-
ως 40%

■ Εξοικονόµηση νερού έως 90%
Η τεχνολογία αυτή προσφέρει εξαιρετική κά-
λυψη, ελαχιστοποιηµένη διασπορά, και µηδε-
νική απορροή, µειώνοντας το περιβαλλοντικό 
αποτύπωµα και ενισχύοντας τη βιωσιµότητα 
και την αποτελεσµατικότητα των καλλιεργητι-
κών πρακτικών.

Martignani PHANTOM NewPort TRIO M511
Ηλεκτροστατική ακρίβεια – Ψεκασµός 3 σειρών σε µία διέλευση

Martignani
Το µέλλον στον εξειδικευµένο ψεκασµό

Ο νεφελοψεκαστήρας Martignani PHANTOM 
NewPort TRIO φέρνει την επανάσταση στον 
ψεκασµό αµπελώνων και δέντρων µικρών 
καρπών  συνδυάζοντας τεχνολογία αιχµής µε 
υψηλή απόδοση πεδίου. 
Συγκριτικά πλεονεκτήµατα:
Το πατενταρισµένο ηλεκτροστατικό σύστη-
µα Martignani φορτίζει τα σταγονίδια κατά τον 
σχηµατισµό τους, επιτυγχάνοντας στοχευµέ-
νη πρόσφυση στο φύλλωµα και αποτρέπο-
ντας δραστικά την απορροή.
Οι κεφαλές ψεκασµού του νεφελοψεκαστή-
ρα προσαρµόζονται στα υδραυλικά του ελκυ-
στήρα ενώ το βυτίο είναι συρόµενο µε ρόδες, 
κάτι που το καθιστά ιδανικό για επικλινή και α-
νισόπεδα εδάφη.
Η δυνατότητα ταυτόχρονου ψεκασµού τριών 
σειρών φυτών (6 πλευρές) µε 24 ψεκαστικές 
κεφαλές, προσφέρει ασύγκριτη ταχύτητα, οι-
κονοµία και οµοιογένεια εφαρµογής.
Τεχνικά xαρακτηριστικά:
■ 3 φορείς ψεκαστικών κεφαλών, µε 8 κεφα-
λές ο καθένας (4+4 αµφίπλευρα).

■ Ειδικά ακροφύσια Ø4mm για διαλύµατα µε 
συγκέντρωση (πυκνότητα) 2 µέχρι 20 φορές  
χωρίς αλλαγές.
■ Πίεση λειτουργίας 1,5bar – ήπια αλλά στο-
χευµένη εφαρµογή.
■ Φυγοκεντρική ανοξείδωτη αντλία 180 lt/min.
■ Ηλεκτρικό χειριστήριο και υδραυλικός έ-
λεγχος ψεκαστικών φορέων.
■ ∆υνατότητα προσαρµογής ISOBUS 4.0 / 
Γεωργίας Ακριβείας.

■ Σύστηµα αναρρόφησης αέρα εµπρόσθι-
ας εισόδου για την αποτροπή ανακύκλω-
σης σταγονιδίων.
■ Ρυθµιζόµενη λειτουργία ψεκασµού για α-
ποστάσεις µεταξύ των γραµµών από 1,60–
3,10 m.
■ ∆υνατότητα κάλυψης 300–500 στρ/η-
µέρα.
Η κατασκευή DUPLEX του σκελετού (θερ-
µογαλβανισµένος σκελετός και διπλή επί-
στρωση) και τα ανοξείδωτα µέρη εξασφα-
λίζουν αντοχή στον χρόνο και χαµηλές α-
νάγκες συντήρησης. Ο νεφελοψεκατήρας 
Martignani PHANTOM NewPort TRIO δεν 
είναι απλώς ένα ψεκαστικό. Είναι µια τεχνο-
λογική επένδυση υψηλής απόδοσης, που 
προσφέρει συγκριτικό πλεονέκτηµα σε πα-
ραγωγούς και οινοποιεία που στοχεύουν 
στη βιώσιµη αµπελουργία µε ακρίβεια και 
συνέπεια.

Η Γ. Χίγκας ΑΒΕΕ είναι αποκλειστικός 
αντιπρόσωπος της MARTIGNANI στην Ελλάδα
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τεχνολογία αµπελώνας

Ψυχόµενοι χώροι  
αποθήκευσης για 
οινοπαραγωγούς
Μέγιστη απόδοση κατά τη συγκοµιδή µε βέλτιστη ψύξη ArcticStore

Η
βέλτιστη ψύξη των σταφυλιών 
κατά τη συγκοµιδή, αποκτά ο-
λοένα και µεγαλύτερη σηµασία, 
δεδοµένης της κλιµατικής αλ-

λαγής. Ο χρόνος είναι κρίσιµος από τη στιγµή 
της συγκοµιδής των σταφυλιών µέχρι την επε-
ξεργασία τους. Η ψύξη σε κινητό ψυκτικό θάλα-
µο τύπου ArcticStore, µπορεί να µειώσει σηµα-
ντικά τις απώλειες και τα απόβλητα. Οι συχνότε-
ρα ακραίες συνθήκες υψηλής θερµοκρασίας 
είναι πλέον η νέα πραγµατικότητα. Το 2024 χα-
ρακτηρίστηκε από ακραία καιρικά φαινόµενα, 
γεγονός που καθιστά αναγκαία την υιοθέτηση 
λύσεων ψύξης αµέσως µετά τη συγκοµιδή. 

∆ιατήρηση ποιότητας και γεύσης
Η ψυχόµενη αποθήκευση σε θαλάµους ε-
µπορευµατοκιβώτια ArcticStore, µπορεί να 
βοηθήσει µε τους εξής τρόπους:
■ Προστασία από αλλοιώσεις: Η δηµιουρ-
γία ενός περιβάλλοντος ελεγχόµενης θερµο-
κρασίας µπορεί να µειώσει τον κίνδυνο ανά-
πτυξης µούχλας και βακτηριακής µόλυνσης.
■ Καθυστέρηση της αυθόρµητης ζύµω-
σης: Οι φυσικές ζύµες στα σταφύλια µπο-
ρούν να ενεργοποιήσουν τη διαδικασία ζύ-
µωσης πέρα από τον έλεγχο του οινοποιού, 
οδηγώντας σε απόρριψη παρτίδων κρασιού.
■ ∆ιατήρηση γεύσης και αρωµάτων: Η ψυ-
χόµενη αποθήκευση βοηθά στη διατήρηση 
της ποιότητας και της γεύσης που αντιπρο-
σωπεύει την ποικιλία.
Οι οινοπαραγωγοί µπορούν να τοποθετή-
σουν ψυκτικά κοντέινερ όπου τα χρειάζο-
νται, εξασφαλίζοντας µέγιστη ευκολία και 
ευελιξία κατά τη διάρκεια της συγκοµιδής.

Αναγνωρίζοντας τη σηµασία της ψύξης κατά τη 
διαδικασία της οινοποίησης, θα θέλαµε να σας 
ενηµερώσουµε για τα πολλαπλά οφέλη που 
προσφέρει η χρήση των ψυγείων container 
της ΤΙΤΑΝ στις διαδικασίες συντήρησης και πα-
ραγωγής του οίνου. Η ελεγχόµενη ψύξη συµ-
βάλλει καθοριστικά στη διατήρηση της ποιότη-
τας των σταφυλιών πριν από την επεξεργασία, 
στον έλεγχο της ζύµωσης και στη σταθερότητα 
του παραγόµενου προϊόντος.
Τα ψυγεία container της ΤΙΤΑΝ είναι διαθέσιµα 
σε διάφορα µεγέθη (10’, 20’, 40’) και προσφέ-
ρονται τόσο για αγορά, όσο και για ενοικίαση, 
καλύπτοντας κάθε ανάγκη αποθήκευσης ανά-
λογα µε τον όγκο των σταφυλιών ή του οίνου. 
Επιπλέον, µπορούν να µεταφερθούν µε ευκο-
λία σε κάθε οινοποιείο, εξασφαλίζοντας ευε-
λιξία και άµεση ενσωµάτωση στις διαδικασίες.

Απόλυτος έλεγχος θερµοκρασίας
Το σηµαντικό πλεονέκτηµα των ψυγείων - ε-
µπορευµατοκιβωτίων TITAN ArcticStore είναι 
το γεγονός ότι ο χρήστης µπορεί πολύ εύκο-
λα να καθορίσει, να ελέγξει, να προσαρµόσει, 
να µεταβάλλει, να καταγράφει ακόµη και α-
ποµακρυσµένα (Smart Arctic), τη θερµοκρα-
σία στο εσωτερικό των Containers, στα επίπε-
δα που εκείνος επιθυµεί (εύρος θερµοκρασι-
ών -40οC έως +45οC). 

Τα ψυγεία Containers της εταιρείας TITAN 
υπάρχουν σε διάφορα µεγέθη (10’, 20’, 40’) και 
προσφέρονται για αγορά ή ενοικίαση.
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Γ
ια οίνους λευκούς, ροζέ, ερυθρούς, ηµίγλυκους, 
χαµηλού αλκοόλ, ακόµη και ηµιαφρώδεις.
Για αποστάγµατα κάθε είδους, λικέρ, λάδια, νερά 
ανθρακούχα και µη, και αναψυκτικά.

Βασικό υλικό αυτών των βιοµηχανικών πωµάτων είναι ασφαλώς το 
αλουµίνιο. Συναντώνται σε πολύ µεγάλο πλήθος διαστάσεων, ανά-
λογα µε τη χωρητικότητα και το επιλαίµιο των φιαλών που πωµατί-
ζουν. Σηµαντικό παράγοντα αποτελεί το παρέµβυσµα (liner), που εί-
ναι ένθετο στο εσωτερικό του πώµατος και έρχεται σε επαφή µε το 
γυάλινο στόµιο της φιάλης. Το κύριο υλικό του είναι το πολυαιθυλέ-
νιο (PE). Για τα ποτά και τα αποστάγµατα το παρέµβυσµα είναι κατά 
κανόνα EPE (expanded polyethylene), το οποίο έχει αντοχή σε συ-
γκεντρώσεις αλκοόλης της τάξης των 90 - 95° vol.

Το βιδωτό πώµα αλουµινίου στο κρασί
Για τον κόσµο του οίνου το βιδωτό πώµα αλουµινίου κυρίως έ-
χει διαστάσεις 30x60, θυµίζει καψύλιο, το βρίσκουµε σε πλή-
θος χρωµάτων και εκτυπώσεων, ενώ η φιάλη ανοίγει εύκολα 
«µε το χέρι». Για τους οίνους ζητούµενο είναι η βέλτιστη στε-
γάνωση και η καθυστέρηση στη µικροοξυγόνωση. Γι' αυτό και 
το EPE liner ενισχύεται µε µία extra µεµβράνη που κλείνει τους 
πόρους, το γνωστό SARANEX.

Πώµατα αλουµινίου 
µε την εγγύηση  
της Cork Hellas

τεχνολογία πωµατισµός

Κείµενο Τίνα Κοκκαλίδου  
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■ Για τους ήσυχους οίνους η πυκνότητα του παρεµβύσµατος είναι 
της τάξης των 300 kg/m³. Ενώ για πρόσθετη στεγάνωση και παρά-
ταση του χρόνου ζωής του εµφιαλωµένου οίνου µπορεί να τοποθε-
τηθεί ένα λεπτό κυκλικό δισκίο αλουµινίου, το tin foil. 
■ Για τους ηµιαφρώδεις οίνους το παρέµβυσµα είναι πιο ενισχυµέ-
νο, µε αντοχή σε εσωτερική πίεση της τάξης των 3-3,5 bars.
■ Για τους αφρώδεις οίνους οι απαιτήσεις αντοχής από το παρέµ-
βυσµα είναι πολύ µεγαλύτερες. Υπάρχει το EVOH liner µε πυκνότη-
τα της τάξης των 460 kg/m³, καθώς και άλλες προτάσεις.
Υπάρχουν παρεµβύσµατα από συνθετικά υλικά που χρησιµοποιού-
νται σε ανθρακούχα νερά και ποτά, µε απαίτηση αντοχής στις πι-
έσεις τους. Για ελαιόλαδο, ξύδι, βαλσάµικο κ.ο.κ. υπάρχει ειδικό 
πλαστικό παρέµβυσµα µε την αντίστοιχη ροή.
Η διακόσµηση και η λογοτύπηση στην κεφαλή και πλευρικά 
µπορεί να δηµιουργήσει εξαιρετικά καλαίσθητα αποτελέσµα-
τα. Τετραχρωµία, offset και άλλες τεχνολογίες επιστρατεύο-
νται και διαρκώς εξελίσσονται. Πέραν ωστόσο της αισθητικής, 
για τους οίνους σηµασία έχει η ασφαλής διατήρηση του περι-
εχόµενου προϊόντος, για το προβλεπόµενο χρονικό διάστηµα 
µέχρι την κατανάλωσή τους.

Τρεις είναι οι παράµετροι που συµµετέχουν σε αυτό το 
αποτέλεσµα: Το ίδιο το πώµα, φιάλη κατάλληλη για βιδωτά, 
δηλαδή µε σπείρωµα στο στόµιο εξωτερικά, και σωστό «κλείσι-
µο», δηλαδή εφαρµογή του πώµατος στη φιάλη που γίνεται κα-
τά βάση µε µηχανικό τρόπο.
Οι κατασκευάστριες εταιρείες των βιδωτών πωµάτων αλουµινίου
δίνουν πληροφορίες και οδηγίες σχετικά µε τις προδιαγραφές ε-
φαρµογής των πωµάτων. Ενδεικτικά αναφέρουµε ότι για τα συνή-
θη πώµατα των οίνων 30x60 + SARANEX προτείνεται η δύναµη 
που εφαρµόζεται στην κεφαλή να είναι της τάξης των 1.400 - 1.800 
Newton, η δύναµη των πλευρικών ράουλων (rollers) στα 100 - 130 
N και η δύναµη διαµόρφωσης κάτω ράουλων στα 80 - 130 N.
Ωστόσο, οι µικρορυθµίσεις και οι συχνοί έλεγχοι των πωµατισµέ-
νων προϊόντων είναι απαραίτητοι για το άρτιο αποτέλεσµα, την α-
σφάλεια και την παράταση ζωής των οίνων και των άλλων ποτών.
Όλα τα υλικά που συνθέτουν τα βιδωτά πώµατα αλουµινίου 
πρέπει να ικανοποιούν συγκεκριµένες τεχνικές προδιαγραφές, 
που αφορούν κυρίως στη συµβατότητά τους σε επαφή µε βρώ-
σιµα είδη, στην απουσία ορισµένων ουσιών (π.χ. βαρέων µετάλ-
λων) και στα όρια µετανάστευσης.
Τα βιδωτά αλουµινίου είναι ανθεκτικά υλικά, µε θερµική αντοχή 
που κυµαίνεται από -5°C έως +45°C. Ωστόσο, η ιδανική θερµο-
κρασία µεταξύ 15 και 25°C, καθώς και η προσεκτική αποθήκευσή 
τους µέσα στη συσκευασία τους, σε καθαρό χώρο, για λογικό χρο-
νικό διάστηµα, συντελούν στην άρτια διατήρησή τους.

Η εταιρεία ΚΟΚΚΑΛΙ∆Η ΙΚΕ - CORK HELLAS, µε µεγάλη 
ευθύνη και µε την ευαισθησία που τη χαρακτηρίζει στο ευρύτατο 
θέµα του πωµατισµού, εδώ και χρόνια περιλαµβάνει στα προϊόντα 
της όλους τους τύπους βιδωτών πωµάτων αλουµινίου, συνεργαζό-
µενη µε αξιόπιστους κατασκευαστές οίκους, µε συνεπή εργαστηρι-
ακή παρακολούθηση και συνεχή τεχνική υποστήριξη.

Η προσεκτική αποθήκευσή τους µέσα στη συσκευασία 
τους, σε καθαρό χώρο, για λογικό χρονικό διάστηµα, 

συντελεί στην άρτια διατήρησή τους.
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 Τεχνικά φύλλα κρασιών

Απλοποιούµε τον τρόπο µε τον οποίο τα οινοποιεία 
διαχειρίζονται και µοιράζονται πληροφορίες για 
τα κρασιά τους µε καταναλωτές και επαγγελµατίες.

Η τεχνολογία 
στην υπηρεσία  

του οίνου

■   Πλήρως αυτοµατοποιηµένη λύση: Απολαύστε µια ψηφιακή εµπειρία 
που ελαχιστοποιεί την χειροκίνητη προσπάθεια

■ Επεξεργασία σε πραγµατικό χρόνο: Ενηµερώστε το περιεχόµενο 
κάθε τεχνικού φύλλου ανά πάσα στιγµή

■   Επαγγελµατική διάταξη: Βελτιστοποιηµένος σχεδιασµός για κατανα-
λωτές και επαγγελµατίες, εξασφαλίζοντας σαφήνεια και χρηστικότητα

■ Περιλαµβάνεται κωδικός QR: Κατεβάστε έναν µοναδικό QR code 
για κάθε τεχνικό φύλλο

■   Κεντρική διαχείριση: ∆ιαχειριστείτε τεχνικά φύλλα για όλα τα κρασιά 
και τις σοδειές σε µία βολική τοποθεσία

■ Έξυπνες διασυνδέσεις: Απρόσκοπτες διασυνδέσεις µε e-Labeks και 
Tasting Events

■   Αυτόµατες Μεταφράσεις: Άµεσες µεταφράσεις 
τεχνικών φύλλων σε πολλές γλώσσες

■    Ενσωµατωµένα εργαλεία κοινοποιήσεων: 
Κοινοποιήστε τεχνικά φύλλα απευθείας µέσω email, 
PDF ή κοινωνικών µέσων µε ένα κλικ

ADVERTORIAL
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 Υποστήριξη events και εκθέσεων

Ισχυρό εργαλείο που µεταµορφώνει τον τρόπο µε τον οποίο 
τα οινοποιεία δηµιουργούν, διαχειρίζονται και µοιράζονται 
µε το κοινό τους πληροφορίες για εκδηλώσεις 
όπως γευσιγνωσίες και εκθέσεις. 
 

Να βελτιώσει την εµπειρία όλων όσοι εµπλέκονται στον κλάδο του κρασιού -από τους 

παραγωγούς µέχρι τους τελικούς καταναλωτές-  µέσω της τεχνολογίας των υπολογιστών, 

στοχεύει η νεοφυής εταιρεία Enowise, δηµιουργώντας καινοτόµες λύσεις. Πρώτο προϊόν 

αυτής της προσπάθειας αποτελεί η πλατφόρµα ScanForFacts και αυτή είναι µόνο η αρχή 

ενός δηµιουργικού ταξιδιού στον εκπληκτικό κόσµο των κρασιών και της τεχνολογίας.

 E-labels

Το ScanForFacts είναι µια πλατφόρµα όπου ο παραγωγός µπορεί 
να διαχειριστεί, εύκολα και γρήγορα, από ένα λογαριασµό, όλα  
τα προϊόντα που είναι διαθέσιµα µέσω αυτής, τα οποία είναι:

■  E-Labels - QR Codes για τους νέους Κανονισµούς επισήµανσης της ΕΕ

■  Technical Sheets - Γρήγορη & εύκολη δηµιουργία τεχνικών φυλλαδίων 
κρασιού 

■  Tastings & Events - ∆ηµιουργία εξατοµικευµένης εµπειρίας για tastings 
& events

■  Dynamic QR Codes - QR Code µε δυνατότητα επεξεργασίας και  
αναδροµολόγησης

■  Γρήγορη και απλή διαδικασία δηµιουργίας ιστοσελίδων µε 
εξατοµικευµένο περιεχόµενο για εκδηλώσεις (π.χ. γευσιγνωσίες 
κρασιού, εκθέσεις)

■  ∆υνατότητα ενηµέρωσης του περιεχοµένου κάθε σελίδας 
εκδήλωσης ανά πάσα στιγµή, ώστε να διατηρείται το περιεχόµενο 
ενηµερωµένο ανάλογα µε την περίσταση

■   Γρήγορη διασύνδεση εκδηλώσεων µε δυναµικά QR code για  
χρήση σε αντικείµενα γευσιγνωσίων και άλλα διαφηµιστικά υλικά

■   ∆υνατότητα ενσωµάτωσης πληροφοριών για το προφίλ  
του οινοποιείου σας και άλλων εµπορικών στοιχείων

■  Έξυπνες διασυνδέσεις µε Τεχνικά Φύλλα και e-Labels για την 
παρουσίαση των κρασιών σας

■  Αυτόµατες µεταφράσεις
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Μαντινεία, Νεµέα, Σαντορίνη και τώρα Νάουσα. Μια ιδέα που άρχισε να 

χτίζεται δειλά πριν από µισό αιώνα, έχει εξελιχθεί σε ακµάζουσα επιχείρηση, 

η οποία αναπτύσσεται µε σταθερά βήµατα, υπηρετώντας πιστά  τη σύγχρονη 

αντίληψη για το premium ελληνικό κρασί. Πίσω από όλα αυτά ένας άνθρωπος, 

ο Γιάννης Τσέλεπος, που αγαπούσε τη Χηµεία αλλά στη Βουργουνδία κατάλαβε 

ότι αυτό τον οδηγούσε µε µαθηµατική ακρίβεια στο αµπέλι και το κρασί και 

µάλιστα µε αυστηρούς όρους ποιότητας. Ένας από τους πρωτοπόρους του 

ελληνικού οίνου στις µέρες µας, ξεδιπλώνει τη δική του ιστορία επιτυχίας.

«Ε µείς από την αρχή που ξεκινήσαµε την ιστορία του Κτήµατος Τσέλεπου βάλαµε κάποιους κανόνες: 
Αµπελουργοί, οινοποιοί και όριο παραγωγής που θα µπορούµε να ελέγχουµε την ποιότητα. Εµείς 
πιστεύουµε ότι το Κτήµα Τσέλεπου πλέον έφτασε σε αυτό το όριο. Είναι ένα µεσαίο όριο, δεν είναι 

δηλαδή ούτε µεγάλο ούτε µικρό οινοποιείο. Είναι βιώσιµο και κερδοφόρο και µπορεί και βγάζει όλες τις υποχρεώσεις 
του άνετα. Εποµένως για µας δεν έχει καµιά σηµασία το να µεγαλώσει άλλο και να κάνεις τζίρους και κερδοφορίες»  
ξεκαθαρίζει από την αρχή της κουβέντας µας, ο σκαπανέας του ελληνικού οίνου, Γιάννης Τσέλεπος.

Ας δούµε την αρχή τη διαδροµή του Γιάννη Τσέλεπου, πως ξεκίνησε, πριν από 50 χρόνια περίπου;
Έφυγα από την Κύπρο το σηµαδιακό έτος του 1974. Ο πατέρας µου είχε σκοτωθεί το 1964 στην επέµβαση και ε-
µείς περάσαµε παρά πολύ δύσκολα. Μια φτωχή λαϊκή οικογένεια που έπρεπε να λύσει το βιοποριστικό της πρό-
βληµα. Οι σπουδές µου στην Κύπρο ήταν σε Πρακτικό Γυµνάσιο, µου άρεσε πολύ η Χηµεία, έτσι άρχισα να ψά-
χνοµαι στο Χηµικό της Γαλλίας. Εκεί είδα ότι θα ήταν καλύτερα να κάνω κάτι εφαρµοσµένο και σίγουρα δεν είχα 
στο µυαλό µου να γίνω επιχειρηµατίας. Έτσι, σιγά σιγά έρχεται η ιστορία της Οινολογίας µε την παραµονή µου στη 
Βουργουνδία, όπου αλλάξανε τα πάντα. Αρχίζω να βλέπω το κρασί σαν ένα είδος πολιτισµού και µπαίνω στο νόη-
µα της κουλτούρας του Βουργουνδέζου παραγωγού. 

συνέντευξη

ΑΠΟ ΤΗΝ ΚΥΠΡΟ
στη Βουργουνδία  
και από τη Χηµεία  
στο καλό κρασί 

Γιάννης Τσέλεπος

Συνέντευξη Γιάννης Πανάγος vΦωτογραφίες Μίµης ∆ηµόπουλος
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Η οινοποίηση ωστόσο δεν ξεκινάει αµέσως;
Έπρεπε να κάνουµε και άλλες δουλειές για να χρηµατοδοτή-
σουµε το βιοποριστικό µας. Στη Γαλλία δεν είχαµε οικονοµική 
βοήθεια, άρα δουλεύαµε και σπουδάζαµε. Εποµένως, ερχό-
µενοι µετά το τέλος των σπουδών δεν µπορούσαµε απευθεί-
ας να γίνουµε οινοποιοί. Να πω εδώ ότι ήµουν ο πρώτος σύµ-
βουλος οινολόγος στην Ελλάδα το 1981 και είχα πάρα πολ-
λά οινοποιεία τα οποία παρακολουθούσα, και συγχρόνως άρ-
χισα να αναπτύσσω εµπορικές δραστηριότητες. Μαζί µε ένα 
συνάδελφό µου κάναµε µια εταιρεία κατασκευής και προώ-
θησης βαρελιών. Είχαµε µελετήσει τα είδη ξυλείας, είχαµε επι-
σκεφθεί τη Ρουµανία, τη Ρωσία, την Αυστρία, τη Σερβία, τη Βό-
ρεια Ιταλία και γνωρίσαµε την ιστορία της κατασκευής τους. 
Μιλούσαµε τότε για παλαίωση του κρασιού και φέρναµε βα-
ρέλια ελαφρώς µεταχειρισµένα, που τα µεγάλα chateau αλ-
λάζανε κάθε 2-3 χρόνια, τα επεξεργαζόµασταν και τα προ-
σφέραµε σε ελληνικές εταιρείες που δεν είχαν την οικονο-
µική δυνατότητα να πάρουνε καινούργια. Αυτό µας βοήθη-
σε πάρα πολύ οικονοµικά. Εκεί, έρχεται η ιστορία µε διάφορα 
κτήµατα στην Πελοπόννησο και στη Στερεά Ελλάδα.

Εποµένως σιγά σιγά αρχίσατε να χτίζετε τον αµπελώνα;
Ξεκίνησα σιγά σιγά από το 1989 να φυτεύω τα αµπέλια µου και 
να χτίζουµε τον αµπελώνα στη Μαντινεία, τον οποίο επέλεξα για-
τί είχα δουλέψει περίπου 12 χρόνια στην περιοχή, όπου είχα-
µε φτιάξει το πρώτο εµφιαλωµένο Μοσχοφίλερο µε τους αδερ-
φούς Νασιάκου, που ήταν το παλαιότερο οινοποιείο της περιο-
χής. Σιγά σιγά µαζί µε τον Κωνσταντίνο Αντωνόπουλο κάναµε το 
µεγάλο «µπαµ» όσον αφορά το Μοσχοφίλερο. Ήµουν ο οινολό-
γος του για επτά χρόνια ως και το θάνατό του και µετά τράβηξα 
τον µοναχικό δρόµο της Μαντινείας. Είχαν αρχίσει να αποδίδουν 
οι πρώτοι αµπελώνες και βγάλαµε την πρώτη Μαντινεία «Κτήµα 
Τσέλεπου» το 1992, η οποία ήταν ένα άλλο στυλ από αυτά που 
κυκλοφορούσαν και άρχισε όλος ο κόσµος να µιλάει γι’ αυτό. Ή-
µασταν εµείς,  ο Σπυρόπουλος, ο Γιώργος Σκούρας, αλλά υπήρ-
χαν και οι µεγάλες εταιρείες, Κουρτάκης, Μπουτάρης, Τσάντα-
λης, Achaia Clauss, όλοι είχαν και ένα Μοσχοφίλερο.

Το Μοσχοφίλερο είναι ταυτόσηµο και µε την περιοχή;
Αυτήν τη στιγµή υπάρχει το Μοσχοφίλερο, το οποίο είναι µια 
ποικιλία που χρειάζεται συγκεκριµένες συνθήκες για να δώ-
σει τα χαρακτηριστικά που προσδίδει στη Μαντινεία. Σε άλ-
λες περιοχές δεν δίνει αυτά τα χαρακτηριστικά, και προσωπι-
κά πιστεύω ότι εκεί είναι το λεγόµενο Φιλέρι. Με το υψόµετρο 
και το µικροκλίµα της Μαντινείας δίνει τις παραλλαγές του και 
φτάνει να δίνει το ιδιαίτερο άρωµα και την οξύτητα. Γι’ αυτό ε-
µείς επιµέναµε πάντα στην Ονοµασία Προέλευσης Μαντινεία 
και αυτό σηµαίνει ότι Μοσχοφίλερο ίσον Μαντινεία. Να πούµε 
ότι φτάσαµε σε µια εποχή γύρω στα τέλη της δεκαετίας του 
1990 να υπάρχουν 160 ετικέτες. Έτσι, άρχισαν τα προβλήµα-
τα. ∆εν υπήρχε σταφύλι, οι τιµές ανέβηκαν, άρχισαν τα πρώ-
τα παρατράγουδα και η ποικιλία έχασε την αίγλη της.

∆εν µπορώ να ξεχωρίσω 
κάποια ετικέτα. ∆εν 
µπορώ να ξεχωρίσω 
κανένα από τα παιδιά 
µου, αλλά έχω µια 
µεγαλύτερη αδυναµία 
στη Μαντινεία

συνέντευξη Γιάννης Τσέλεπος

Το κρασί είναι ένα 
πολιτιστικό προϊόν, όµως από 
εκεί και πέρα δείχνει και την 
εξέλιξη της οικονοµίας µας. 
Είναι πολύ σηµαντικό ο κόσµος να 
πηγαίνει στο εστιατόριο και να πίνει 
εµφιαλωµένο κρασί. Αυτό δείχνει 
την εξέλιξη της κοινωνίας µας 
και αντανακλά την πρόοδο. Για να 
γίνει η Ελλάδα σωστός τουριστικός 
προορισµός, το κρασί έχει ρόλο.

Αυτήν τη στιγµή νοµίζω 
ότι πρέπει πλέον να 
ανανεώσουµε το Στρατηγικό 
Σχέδιο και να µιλήσουµε 
για ένα Εθνικό Στρατηγικό 
Σχέδιο, ώστε να δούµε πώς 
θα κινηθεί το κρασί την 
επόµενη 10-20ετία. Αυτό 
που χρειάζεται επίσης είναι να 
προσαρµοστούµε στα νέα δεδοµένα, 
µε το κρασί να είναι κοµµάτι της 
παγκοσµιοποιηµένης αγοράς. Είναι 
αναγκαίο γιατί το κρασί έχει 350 
χιλιάδες κόσµο που ασχολούνται 
µαζί του και που έµµεσα ή άµεσα 
βιοπορίζεται από αυτό. 

Αυτό που έχω καταλάβει 
είναι ότι το κρασί δεν είναι 
µια επιχείρηση που να κοιτάς 
µόνο την κερδοφορία. Είναι 
ένας άλλος τρόπος σκέψης 
και αντίληψης της ζωής. Είσαι 
πιο κοντά στη φύση και έχεις το 
αίσθηµα της δηµιουργίας. Είναι 
πολύ σηµαντικό ότι κάθε χρόνο 
κοιτάς να φτιάξεις ένα καλό κρασί 
και µόλις το φτιάξεις κοιτάς το 
επόµενο. Όλα αυτά σου δίνουν 
µια δύναµη και µια ενέργεια να 
επιµείνεις και να µην είσαι ήσυχος. 
∆εν είναι ένα βιοµηχανικό προϊόν 
που το έφτιαξες και σηµαίνει ότι 
είσαι εντάξει.

.
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Είναι αλήθεια ότι εµείς σαν καταναλωτές, και της γενιάς µου µάλιστα, βιώσαµε τη φθορά 
του Μοσχοφίλερου, τη φήµη του οποίου, διακρίνω, προσπαθείτε να αποκαταστήσετε.
Εγώ πιστεύω στον κύκλο του κάθε προϊόντος: αφού ήρθε η άνοδος µετά σειρά είχε η πτώ-
ση. Η πτώση βοήθησε γιατί όσοι δεν είχαν καµιά ουσιαστική σχέση µε τη Μαντινεία αποχω-
ρήσαν και µείναµε λίγοι και καλοί και αρχίσαµε να δουλεύουµε σοβαρά. Με την πάροδο του 
χρόνου, ήρθε η νέα γενιά των ανθρώπων του Μοσχοφίλερου, παιδιά οινοποιών, παιδιά αµπε-
λουργών, παιδιά από την Αρκαδία, οι οποίοι µιλούσαν για το Μοσχοφίλερο.

Θα µπορούσαµε να πούµε ότι αυτοί είναι οι Mantinians;
Ναι. Εµείς ως Κτήµα Τσέλεπου από την αρχή θεωρούσαµε ότι η Μαντινεία έπρεπε να έχει 
µια δική της ανάπτυξη. Να γίνει, δηλαδή, µια οµάδα παραγωγών µε τη νέα γενιά, τη νέα φιλο-
σοφία και νοοτροπία, αλλά και τη φρεσκάδα που φέρνουν τα νέα µυαλά. Γι’ αυτό βλέπεις ότι 
είναι όλο νέα παιδιά, και εµείς οι παλιοί παρότι στηρίζουµε είµαστε από πίσω και αυτή τη στιγ-
µή το κίνηµα των Mantinians ξαναοδηγά τη Μαντινεία στη θέση που της ανήκει.

Να πούµε και την ιστορία µε την Αµαλία, αυτή την ιδιαίτερη εκδοχή του Μοσχοφίλερου.
Όταν αρχίσαµε και δουλεύαµε στη Μαντινεία, είχαµε βάλει σαν στόχο να βρούµε όλες τις απόψεις 
και τις διαφορετικές εκφράσεις του Μοσχοφίλερου. Έτσι, αφού επιµείναµε στην Ονοµασία Προέ-
λευσης στο λευκό ξηρό, έπρεπε να προχωρήσουµε -και ήµασταν οι πρώτοι εν έτει 1996- και κάνα-
µε αφρώδες κρασί. Με την παραδοσιακή µέθοδο της Καµπανίας. ∆ύσκολο. Τα πρώτα χρόνια ή-
ταν πραγµατικός αγώνας, παιδευόµασταν να πουλήσουµε 1.000 φιάλες. Σταδιακά όµως καταφέ-
ραµε να το εξελίξουµε και σήµερα είναι η δεύτερη σηµαντικότερη ετικέτα του Κτήµατος και πουλά-
µε 150.000 φιάλες. Ευτυχώς ήρθε και η νέα γενιά που βγάζει κρασιά petnat, και υπάρχει µια εκδοχή 
του Μοσχοφίλερου στα αφρώδη κρασιά. Να πούµε επίσης ότι υπήρχε η αντίληψη ότι το Μοσχοφίλε-
ρο είναι µια ποικιλία που δεν παλαιώνει, αλλά από τα µέσα του 2000 δέχεται παλαίωσης. Στην αρχή 
το βγάλαµε σαν Μαντινεία βαρέλι και µετέπειτα έγινε το blanc de gris, είναι δηλαδή άσπρο κρασί α-
πό γκρι σταφύλια. Μπορεί να παλαιώσει από 5 ως 8 χρόνια άνετα και να εξελιχθεί και να δώσει αρώ-
µατα που δεν µπορείς να πιστέψεις ότι είναι του Μοσχοφίλερου. Σιγά σιγά βλέπουµε ότι και άλλοι συ-
νάδελφοι έβγαλαν κρασιά που παλαιώνουν και άλλες εκδοχές. Μια από αυτές είναι το ροζέ στο ο-
ποίο αρχίζουµε και µπαίνουµε σήµερα, αλλά θέλει µελέτη. Αυτή τη στιγµή έχουµε 4-5 διαφορετικές 

Η πιο δύσκολη φάση στη 
διαδροµή του οινοποιού 
ήταν το ξεκίνηµα. Χωρίς λεφτά 
και βοήθεια από κανέναν, και 
µάλιστα µε τις προδιαγραφές 
που ήθελα εγώ να δηµιουργήσω 
ένα κτήµα ήταν κάτι δύσκολο και 
σηµαντικό. ∆εν ήθελα να φτιάξω 
και να δώσω µια φιάλη κρασιού 
χωρίς φιλοσοφία και χωρίς 
κουλτούρα. Αν δεν είχα το αµπέλι 
δεν µπορούσα να δώσω κρασί. 
Αυτό είναι το πιο σηµαντικό. 
Είµαι αµπελουργός-οινοποιός.

∆εν µε ανησυχεί καθόλου το 
µεγάλωµα της επιχείρησής 
µου, γιατί µέσα στην επόµενη 
πενταετία κάνουµε επενδύσεις 10 
εκατ. ευρώ: 7 εκατ. στην Τσέλεπος 
και 3 στην ∆ρυόπη. Εποµένως, 
βλέπουµε µπροστά και δεν έχουµε 
φόβο για τίποτα, αλλά πάντα 
πιστεύουµε ότι πρέπει να είσαι 
µπροστά από τον ανταγωνισµό σου.
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Το Αγιωργίτικο για µας 
είναι µια συµπληρωµατική 
ποικιλία και µας βοηθά πολύ, 
γιατί η Μαντινεία είναι λευκό 
κρασί και οι πελάτες µας 
ζητούν και ένα κόκκινο από 
ελληνική γηγενή ποικιλία. 
Μας βοηθάει πάρα πολύ και 
στις εξαγωγές, και κατά βάση 
εξάγουµε το 70% από τη Νεµέα. 
Επενδύουµε στη Νεµέα και αυτήν 
τη στιγµή φτιάχνουµε µια επένδυση 
γύρω στα 2 εκατ., ένα επισκέψιµο 
οινοποιείο. Μέσα σε αυτό το 
πλαίσιο φτιάχνουµε και διάφορες 
συνέργειες µε συναδέλφους για να 
στηρίξουµε τη Νεµέα.

Λυπάµαι που το λέω, αλλά 
οι οινοποιοί στη Νεµέα 
δεν έχουν καταλάβει αυτό 
που αντιλήφθηκαν οι 
οινοποιοί στη Μαντινεία, τις 
συνέργειες. Υπάρχει ακόµα 
ένας ανταγωνισµός µεταξύ 
των οινοποιών, αλλά νοµίζω 
ότι είµαστε σε καλό δρόµο. 
Ήδη τώρα φτιάχνονται κάποια 
νέα ξενοδοχεία, χρειάζονται 
κάποια άλλα εστιατόρια, 
κάποια καινούργια επισκέψιµα 
οινοποιεία. Όλα αυτά νοµίζω θα 
βοηθήσουν τη Νεµέα να πάρει 
το δρόµο της, γιατί νοµίζω ότι η 
Νεµέα µπορεί να είναι το πρώτο 
αµπελοχώρι της Ελλάδας.

Αυτήν τη στιγµή η Κάναβα 
Χρυσού-Τσέλεπος είναι 
ένα υπέρ premium κρασί. 
Είναι πολύ σηµαντικό ότι εµείς, 
το οινοποιείο του Χατζηδάκη, 
του Βαγγέλη Γεροβασιλείου στη 
Μικρά Θήρα, και κάποια άλλα 
µικρά οινοποιεία έχουµε αυτή τη 
φιλοσοφία. Με αυτά µπορούµε 
να συνεργαστούµε, όχι όµως µε 
κάποια ιδιωτικά οινοποιεία που 
έχουν µια άλλη αντίληψη του 
πράγµατος.

εκδοχές του Μοσχοφίλερου που µπορούν να δια-
τηρήσουν ένα οινοποιείο βιώσιµο.

Να ξεκαθαρίσουµε ωστόσο ότι ΠΟΠ Μαντι-
νεία είναι το λευκό Μοσχοφίλερο.
Αυτήν τη στιγµή ΠΟΠ Μαντινεία είναι το λευ-
κό, αλλά µετά από αγώνα καταφέραµε να κά-
νουµε ΠΟΠ και το αφρώδες. Υπάρχει το Amalia 
Vintage που είναι Ονοµασίας Προέλευσης, έπει-
τα από 8 χρόνια αγώνα. Αυτά είναι τα προβλή-
µατα που πρέπει να δούµε και αντιµετωπίσαµε 
µε το ελληνικό κράτος. Τώρα συζητούµε να το 
εµπλουτίσουµε µε κάποια ροζέ και κάποια άλ-
λα κρασιά. Φυσικά, το ροζέ µπορεί να γίνει Ονο-
µασίας Προέλευσης, αλλά έχουµε κάποιους εν-
δοιασµούς όσον αφορά το αφρώδες. Στο ση-
µείο αυτό είναι σηµαντικό να αναφερθούµε στα 
αµπελοτόπια. Αυτή ήταν η επόµενη κίνηση του 
Κτήµα Τσέλεπου. Ήµασταν οι πρώτοι που λαν-
σάραµε τον όρο «αµπελοτόπι» το 1997 όταν 
λανσάραµε τον Κοκκινόµυλο. Πρόκειται για τα 
ονόµατα των αµπελιών που θέλουµε να δώσου-
µε την έκφραση του terroir και του µικροκλίµα-
τος της περιοχής. Βγάζουµε τέσσερα αµπελο-

τόπια, τον Κοκκινόµυλο, το Αυλοτόπι, τη Μελισσόπετρα και τον Μαρµαριά. Είναι µια χρυσή περιόδος για τα α-
µπελοτόπια την οποία ακολούθησαν κι άλλοι.

Μετά τη Μαντινεία περάσατε στη ζώνη της Νεµέας σωστά;
Ήταν µια κίνηση µελετηµένη. Σκεφτόµουν και ήθελα πάντα να κάνω ένα δεύτερο οινοποιείο, στο οποίο θα 
συµπεριλάβω όλες τις σηµαντικές ελληνικές ποικιλίες και περιοχές. Ήταν ένα όνειρο-όραµα, το οποίο σι-
γά σιγά άρχισα να υλοποιώ. Ξεκίνησε µε έναν αµπελώνα στη Νεµέα και το Κτήµα ∆ρυόπη το δηµιουργήσα-
µε το 2004. Αγοράσαµε 120 στρέµµατα αµπελώνα -σήµερα έχουµε 140 και 60 συνεργαζόµενους αµπελώ-
νες- και φτιάξαµε ένα µικρό οινοποιείο και αρχίσαµε να δουλεύουµε πάνω σε αυτό, µονοποικιλακά µόνο µε 
Αγιωργίτικο. Είναι ένα µικρό οινοποιείο σήµερα που παράγει περίπου 150.000 φιάλες, αλλά είναι αυτό που 
ονειρευόµασταν και δεν θέλουµε να µεγαλώσει άλλο.

Μετά ήρθε η Σαντορίνη...
 Στη Σαντορίνη δεν είναι δυνατόν να αγοράσουµε ένα αµπέλι γιατί η αξία του είναι στα ύψη. Να ξέρετε ότι εί-
ναι πιο ακριβό ένα αµπέλι στη Σαντορίνη απ’ ό,τι στην Καµπανία. Έτσι, ψάχναµε ένα συνεργάτη που να έχει α-
µπέλι, και να βάλουµε εµείς την τεχνογνωσία και αυτός τον αµπελώνα. Έτσι, βρήκαµε την οικογένεια Χρυσού. 
Τα µεγάλα οινοποιεία δεν έχουν µέλλον σ’ αυτή την περιοχή. Είναι µια νέα Βουργουνδία, µικρά κτήµατα και µι-
κρές κάναβες που κάνουν υπέρ premium κρασιά. ∆υστυχώς, όπως έχουν οι σηµερινές συνθήκες δεν µπορεί 
η Σαντορίνη να επιβιώσει χωρίς υπέρ premium τιµές. Αυτή είναι µια πραγµατικότητα που δεν µπορούν να κατα-
λάβουν οι οινοποιοί της Σαντορίνης. ∆εν µπορούν να βγάζουν κρασιά στη µεσαία τιµή και κάτω όταν η τιµή του 
σταφυλιού είναι 9 ευρώ.  Αυτό σηµαίνει ότι πρέπει να αλλάξει η νοοτροπία των οινοποιών της Σαντορίνης, γι’ 
αυτό εµείς διαφωνούµε στην όλη διαχείριση και δεν συµµετέχουµε καν στα όργανα της Σαντορίνης.

Μάθαµε τελευταία για ένα καινούργιο εγχείρηµά σας στη Νάουσα.
Οι τέσσερεις ποικιλίες πρεσβευτές ολοκληρώνονται µε το Ξινόµαυρο της Νάουσας. Για µας ήταν πολύ ση-
µαντικό και προχωρήσαµε στην αγορά ενός πολύ καλού αµπελοτόπιου 25 στρεµµάτων το οποίο φυτεύου-
µε φέτος. ∆εν βιαζόµαστε, γιατί είναι ένα όραµα αυτά τα κρασιά. ∆εν είναι επιχειρηµατικό εγχείρηµα όπως 
το Κτήµα Τσέλεπου, αλλά µια άλλη αντίληψη του ελληνικού κρασιού.
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Ο Άρης και 
η Ανδριανή 
γεννήθηκαν  
µέσα στο αµπέλι

Χωρίς να τους πιέσουµε 
και µε ένα δικό µας τρό-
πο τους φέραµε κοντά 
στο Κτήµα. Μόνοι τους ε-
πέλεξαν να ασχοληθούν 
µε αυτό και για αυτό κάνα-
νε πολύ σηµαντικές σπου-
δές Έχουν το backround 
για να ξεκινήσουν και την 
αγάπη µας, και είναι πιο 
τυχεροί από µας γιατί βρή-
καν ένα κτήµα το οποίο 
πρέπει να εξελίξουν και ό-
χι να δηµιουργήσουν. Φυ-
σικά πολύ σηµαντική είναι 
η βοήθεια της µητέρας 
τους Αµαλίας. Είναι η ψυ-
χή του κτήµατος. 

Αυτό σηµαίνει ότι, όπως στη Σαντορίνη, όπου επικοινωνήσατε µε µια διαφορετική φιλοσοφία 
το Ασύρτικο, αντίστοιχα θα µπορούσατε µε µεγάλη άνεση να κάνετε το ίδιο και στη Νάουσα.
Στη Νάουσα είναι διαφορετικά οι παραγωγοί έχουν και την κουλτούρα και τη νοοτροπία. Είναι ό-
λοι µικροί παραγωγοί και ανοιχτόκαρδοι και δεν µας είδαν ανταγωνιστικά, όπως σε άλλες περιο-
χές. Καταλαβαίνουν ότι δεν πήγαµε να γίνουµε πλούσιοι και να τους πάρουµε τις πωλήσεις. Πάµε 
να στηρίξουµε το Ξινόµαυρο για να αποκτήσει τη θέση και τη φήµη που του αξίζει. Μέσα στο κτήµα 
υπάρχει και ένα κτίσµα περίπου 100 χρόνων που θα µεταµορφώσουµε σε οινοποιείο και σε κάβα, 
και υπάρχει και ένας µικρός ξενώνας από πάνω που θα φτιαχτεί επίσης για να δέχεται κάποιους αν-
θρώπους. Όλα αυτά είναι σε ορίζοντα 5-7ετιας και είναι όραµα και της νέας γενιάς.

Αυτά που συµβαίνουν µε τους δασµούς σας δηµιουργούν κάποια συναισθήµατα;
Εµείς έχουµε δει πάρα πολλές αναταράξεις στη διαδροµή µας. Πιστεύω ότι πρέπει να σκεφτούν 
και να κάτσουν οι ιθύνοντες, ιδίως της ΕΕ, να δουν τι συµφέρει το ευρωπαϊκό κρασί. ∆εν µπορεί η 
ΕΕ να θέλει να επιβάλλει δασµούς στο αµερικανικό ουΐσκι το οποίο είναι ελάχιστο, ενώ εξάγουµε 
στην Αµερική δισεκατοµµύρια λίτρα κρασί. Θέλει ανθρώπους πιο σοβαρούς και πιστεύω ότι η ΕΕ 
δεν αντιµετωπίζει αυτή τη στιγµή σωστά τους δασµούς Τραµπ.

Το γεγονός ότι το κρασί δηµιουργεί αυτή την αίγλη στο επιχειρηµατικό της πεδίο, καθώς ξε-
διπλώνει αυτή την ξεχωριστή κουλτούρα, µπορεί να αυξήσει τόσο, το κρασί που παράγεται 
στον κόσµο, ώστε να έιναι περισσότερο από αυτό που ζητάει η κοινωνία µας;
Υπάρχουν αγορές της Ασίας που αν ανοιχτούν θα είναι ελλειµµατικό το κρασί, και όπου µι-
λάµε για τρελά νούµερα. Αλλά δυστυχώς πρέπει να περάσει στην κουλτούρα τους. Αυτό πά-
θαµε και στην Κίνα. Ο Κινέζος έπινε κρασί γιατί µιµείται τον Ευρωπαίο και τον Αµερικάνο, αλ-
λά δεν είναι στην κουλτούρα του. Έτσι, µε το πρώτο µπαµ έφυγε από το κρασί. Το κρασί που 
πουλιόταν στην Κίνα στην περίοδο του covid σε σχέση µε σήµερα µας κάνει να προβληµατι-
στούµε, αλλά πρέπει να δώσουµε σωστές πληροφορίες στους καταναλωτές της Ασίας και 
σιγά σιγά να τους προσεγγίσουµε. Το χειρότερο παιχνίδι το έπαιξαν οι Γάλλοι, οι οποίοι ήθε-
λαν να επιβάλλουν στους Κινέζους ότι τα κρασιά τους είναι σαν coca cola και είχαµε τα απο-
τελέσµατα που είδαµε.
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34    Wine Trails

ποικιλία Κυδωνίτσα

έχει άρωµα από κυδώνι 
Μια µάλλον «ντροπαλή» ακόµη ποικιλία που χρειάζεται τα κατάλληλα χέρια για να µεγαλουργήσει 

είναι η λευκή Κυδωνίτσα, τοπική ποικιλία της Λακωνίας, που απλώνεται σε όλη τη χώρα και  

φαίνεται να ακολουθεί σήµερα την πορεία που είχε η Μαλαγουζιά πριν από 15 χρόνια 

Κείµενο Ζήσης Πανάγος 
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Γ
ηγενής ποικιλία της Λακωνίας, µε τους 
αµπελουργούς της περιοχής να ξέρουν τις 
δυνατότητές της εδώ και πολλά χρόνια, 
είναι η Κυδωνίτσα, η οποία  ξεκίνησε να 

αναδύεται στην οινική επικαιρότητα εδώ και 20 
περίπου χρόνια.  Το σύνθηµα της εκκίνησης έδωσε η 
απόφαση των παραγωγών της περιοχής να δηµιουρ-
γήσουν νέες καλλιεργούµενες εκτάσεις µε την 
ποικιλία, η οποία ήδη υπήρχε στους πολυποικιλιακούς 
αµπελώνες της Λακωνίας και αυτό καθιστούσε 
δύσκολη την αποκλειστική λήψη της, αλλά και 
µονοποικιλιακές οινοποιήσεις. 
Να αναφερθεί ότι ως φυτό είναι αρκετά παραγωγικό, 
ανθεκτικό σε ασθένειες και ωριµάζει σχετικά αργά, 
µετά τα µέσα του Σεπτεµβρίου.
Μια  λευκή ποικιλία αµπέλου, που ανήκει στο χαρ-
µάνι του γλυκού λευκού κρασιού ΠΟΠ Μονεµβασί-
α-Malvasia, µαζί µε τις ποικιλίες Μονεµβασιά (κατ’ ε-
λάχιστον 51%), Ασύρτικο και Ασπρούδες.  Μόνη της 
δίνει κυρίως ξηρούς ήσυχους οίνους και κρασιά µε 
πρασινοκίτρινο χρώµα έντονα αρώµατα φρούτων και 
ορυκτότητας. Το πιο χαρακτηριστικό της άρωµα είναι 
του ώριµου κυδωνιού, από όπου έχει πάρει και το όνο-
µά της. Έχει στρογγυλό σώµα µε µέτριο όγκο, µέτριο 
αλκοόλ και µέτρια οξύτητα, ή µέτρια σε ορεινά αµπε-
λοτόπια. ∆ίνει κρασιά άµεσης κατανάλωσης, µε µικρό 
δυναµικό παλαίωσης, που µπορούν να συνοδέψουν 
άνετα πουλερικά, σαλάτες και λευκά αλµυρά τυριά.

Από τη Λακωνία ως τη Χαλκιδική
Οινοποιείται κατά κανόνα σε ανοξείδωτες δεξαµε-
νές, ώστε να διατηρηθούν τα ποικιλιακά φρουτώ-
δη χαρακτηριστικά, δεν λείπουν βέβαια και οι εξαιρέ-
σεις, όπου παλαιώνει σε µεγάλα ξύλινα βαρέλια. Συ-
νήθως παραµένει σε επαφή µε τις οινολάσπες, τεχνι-
κή που προσφέρει στα κρασιά όγκο και λιπαρότητα, 
καθώς και αρωµατική πολυπλοκότητα. ∆ίνει κυρίως 
µονοποικιλιακούς οίνους, αλλά τη συναντάµε και σε 
συνδυασµό µε το Ασύρτικο, καθώς και µε την ποικιλία 
Μονεµβασιά, επίσης, γηγενή ποικιλία από την περιο-
χή της Λακωνίας.
Προς το παρόν, οι µονοποικιλιακές εµφιαλώσεις είναι 
σχετικά λίγες µε όλο και περισσότερους οινοποιούς 
από την υπόλοιπη Πελοπόννησο µε ιδιαίτερη έµφα-
ση στην περιοχή της Νεµέας όπου εµφανίζει ιδιαίτερο 
χαρακτήρα αλλά και πιο µακρινά αµπελουργικά διαµε-
ρίσµατα να αποφασίζουν να επενδύσουν στην ποικι-
λία. όπως στα Γιαννιτσά ή  τη Χαλκιδική. 
Οι δυνατότητες της ποικιλίας συνεχώς διερευνώνται 
και ήδη διακρίνεται ο πολυδυναµικός της χαρακτήρας. 
Για παράδειγµα η δηµιουργία αφρώδους κρασιού µε 
την παραδοσιακή µέθοδο, από σταφύλια που καλλιερ-
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36    Wine Trails

Sparkling 
Κυδωνίτσα
Η πρώτη αφρώδης 
εκδοχή της ποικιλίας 
έρχεται από το 
Κτήµα Παπαγ-
ιαννακόπουλου στo 
Κούτσι της Νεµέας. 
Παράγεται µε την 
παραδοσιακή µέθοδο 
και παραµένει µε 
τις οινολάσπες 
για 22 µήνες. Η 
δροσερή οξύτητα 
και τα αρώµατα 
εσπεριδοειδών, 
κυδωνιού, ροδάκινου 
και γιασεµιού δίνουν 
ένα αναζωογονητικό 
προφίλ σε αυτό το 
αφρώδες κρασί που 
αποτελεί ιδανικό 
απεριτίφ αλλά 
και σύντροφο για 
µεσογειακά πιάτα.  

 

γούνται σε ορεινούς αµπελώνες αλλά και orange 
εκδοχών πείθουν για τις ευρείες δυνατότητές της. 
Και βέβαια, δεν είναι λίγοι όσοι στοιχηµατίζουν, 
πως το µέλλον της Κυδωνίτσας θα είναι εξίσου λα-
µπρό µε αυτό της Μαλαγουζιάς.

Μετά τη Λακωνία, ριζώνει στη Νεµέα,  
αµπελώνες σε Εύβοια, Πέλλα, ∆ράµα
Όπως προαναφέρθηκε, τα τελευταία χρόνια η Κυ-
δωνίτσα έχει φύγει από τα σύνορα της Λακωνίας, 
τόσο στην υπόλοιπη Πελοπόννησο, όσο και σε πιο 
µακρινά αµπελουργικά διαµερίσµατα. Ας δούµε 
κάποιους από τους πιο αντιπροσωπευτικούς εκ-
προσώπους στις µονοποικιλιακές οινοποιήσεις:
■ Η µονοποικιλιακή Κυδωνίτσα RarusΚ (13% vol.) 
του νεµεάτικου Κτήµατος Μπαϊρακτάρη είναι α-
ποτέλεσµα µια οινοποίησης µε τις ελάχιστες δυ-
νατές παρεµβάσεις που επιτρέπει στην ποικιλία να 
δείξει τον µοναδικό χαρακτήρα της. Η πρώτη ύλη 
προέρχεται από αµπελώνα  ηλικίας 20 ετών στην 
ορεινή Κορινθία σε υψόµετρο 600 µ.
■ Νόστιµη, δροσερή µε µεσογειακό προφίλ και 
απολαυστικό φρουτώδες τελείωµα είναι η 100% 
Κυδωνίτσα του Οινοποιείου Ζαχαριά µε την πρώ-
τη ύλη να προέρχεται από τους ιδιόκτητους αµπε-
λώνες της οικογένειας στην Νεµέα.
■ Ένα φρέσκο, λουλουδάτο, ανάλαφρο λευκό 
κρασί από Κυδωνίτσα προσφέρει και το Οινοποι-
είο Ιερόπουλου. Η ποικιλία καλλιεργείται στους α-
µπελώνες της Νεµέας, αλλά και σε ιδιόκτητους α-
µπελώνες στη Σκοτεινή Αργολίδας, σε υψόµετρο 
700 µέτρων. Πίνεται σκέτο, ως απεριτίφ, αλλά συ-

νοδεύει και λαδερά ή µαγειρευτά πιάτα πλούσια 
σε φρέσκα µυρωδικά.
■ Λεµονάτη, αρωµατική και µε δροσερή οξύτητα, 
άκρως κοµψή και απολαυστική είναι η Κυδωνίτσα 
από το οικογενειακό οινοποιείο της Νανάς και 
του Aπόστολου Λύκου που βρίσκεται στο Μαλα-
κώντα Ευβοίας και αποτελεί µια όαση οινοτουρι-
σµού. Η οινοποίηση γίνεται σε δεξαµενή ενώ είναι 
ιδανική για άπειρους γευστικούς συνδυασµούς.
■ Η Κυδωνίτσα Barrique του Κτήµατος Λίγα στα 
Γιαννιτσά Πέλλας ζυµώνει µε γηγενείς ζύµες και 
ωριµάζει σε παλιά, µεγάλα, δρύινα βαρέλια για 8-
12 µήνες. Εµφιαλώνεται σε περιορισµένο αριθµό 
αφιλτράριστη και το αποτέλεσµα είναι πληθωρικό 
και καθηλωτικό. Ένα εξαιρετικό κρασί, που δηµι-
ουργεί µια διαφορετική εµπειρία για τους λάτρεις 
των λευκών κρασιών από ένα οινοποιείο που πει-
ραµατίζεται συνεχώς µε νέες τεχνικές µε βάση 
την ήπια φυσική οινοποίηση.
■ Λευκά άνθη και αρώµατα από φρέσκα ροδάκι-
να, οξύτητα και σώµα για την Κυδωνίτσα Oenops 
Wines που προέρχεται από τα αµπέλια της ∆ρά-
µας, που τρυγήθηκαν την κατάλληλη περίοδο, µε 
πολύ επιλεκτική τη διαλογή. Αφού πιέστηκαν, το-
ποθετήθηκαν σε πήλινο αµφορέα και η ζύµωση έ-
γινε µε γηγενείς ζύµες. Έπειτα το κρασί ωρίµα-
σε για 6 µήνες σε επαφή µε τις φίνες οινολάσπες 
του και εµφιαλώθηκε αφιλτράριστο και µε µηδα-
µινές παρεµβάσεις και ενίσχυσε τον κοµψό χαρα-
κτήρα της ποικιλίας, µε επιπλέον δοµή, ζουµερό 
φρούτο, τραγανή οξύτητα και µια µεταλλικότητα 
που κάνει τη διαφορά.
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Σχετικά µε την καταγωγή της Κυδωνίτσας δεν υπάρχουν 
πολλές πληροφορίες και οι περισσότερες εικασίες 
γίνονται βάσει του ονόµατός της. Έτσι κάποιοι ερευνητές 
θεωρούν ότι το όνοµα της είναι αυτό που δείχνει την 
καταγωγή της, µε πιθανές την περιοχή Κυδωνιών στα 
Χανιά ή την πόλη Κυδωνιές στη Μικρά Ασία. Άλλοι 
θεωρούν ότι το όνοµα σχετίζεται µε το χρώµα και την 
υφή που έχουν οι ώριµες ρώγες του σταφυλιού της, οι 
οποίες θυµίζουν αυτά του κυδωνιού. Μπορεί να είναι και 
τυχαίο αλλά στα αρχαία Ελληνικά κυδωνιάω σηµαίνει 
εξογκούµαι σαν κυδώνι. Τέλος, δεν υπάρχει οινοποιός 
ή οινολόγος που να µην ορκίζεται ότι όταν ζυµώνει ο 
µούστος της ποικιλίας δεν υπάρχει διάχυτο στο οινοποιείο 
το άρωµα του κυδωνιού. Ακόµα και αυτοί οι λίγοι που δεν 
θα ορκιστούν, δεν είναι σίγουροι ότι το άρωµα αυτό δεν 
θα βγει στην φιάλη µετά από µερικούς µήνες. Η ιδιαίτερη 
αυτή περίπτωση του αρώµατος κάνει την Κυδωνίτσα ίσως 
τη µοναδική ελληνική ποικιλία σταφυλιού, που µπορεί να 
περηφανεύεται ότι πήρε το όνοµα της από το άρωµά της. 
(από κείµενο του K. Προβατά Dip Wset)

Η µοναδική εγχώρια ποικιλία  
µε  όνοµα από το άρωµά της
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ΚΥ∆ΩΝΙΤΣΑ 100%

Γοητεία
που φωνάζει 

κυδώνι
Με πρώτη ύλη από ιδιόκτητους αµπελώνες 

στη θέση Ντουραµάνι της Νεµέας

Π αράγεται από σταφύλια που 
καλλιεργούνται στον ιδιόκτη-

το βιολογικό αµπελώνα των 140 
στρεµµάτων του νεµεάτικου Κτήµα-
τος Νικολάου µε τον αέρα που κα-
τεβαίνει από το βουνό και την υγρα-
σία από τον µυθικό ποταµό Aσωπό 
που κυλάει δίπλα, να ορίζουν ένα 
µοναδικό µικροκλίµα. Ειδικά για την 
Κυδωνίτσα ο αµπελώνας βρίσκεται 
στη θέση Ντουραµάνι µε κλίση 2%, 
προσανατολισµό νότιο και απόδοση 
περί τα 800 κιλά ανά στρέµµα. 
Ο τρύγος γίνεται αρχές Σεπτεµβρί-
ου, τα σταφύλια συλλέγονται χειρω-
νακτικά όταν έχουν φτάσει στο ε-
πιθυµητό επίπεδο φαινολικής και 
αλκοολικής ωρίµανσης. Ψύχονται 
στους 4ΟC και ακολουθεί κρυοεκ-
χύλιση στους 8ΟC για 10 ώρες. Χρη-
σιµοποιώντας µόνο τον πρόρωγο, 
λαµβάνει χώρα η αλκοολική ζύµω-
ση µε γηγενείς σε ανοξείδωτες δε-
ξαµενές ελεγχόµενης θερµοκρασί-
ας στους 17ΟC για την ανάδειξη ό-
λου του αρωµατικού χαρακτήρα της 
ποικιλίας. Το αποτέλεσµα είναι ένα 

σύγχρονο κι εκφραστικό κρασί που 
δείχνει το δυναµικό και το µέλλον 
της ποικιλίας όταν βρεθεί στα κα-
τάλληλα χέρια. Η 100% Κυδωνίτσα 
Νικολάου (13% vol.) «βροντοφωνά-
ζει» κυδώνι και µεσογειακά βότανα. 
∆ιαθέτει συνολική γευστική ισορρο-
πία αλλά και το απαραίτητο νεύρο 
που της δίνει µια επιπλέον δυναµική 
στην έκφραση καθιστώντας την ε-
ξαιρετικά γοητευτική. Σερβίρεται σε 
θερµοκρασία 12Ο C συνοδεύοντας 
ελαφριά γευµατα, σαλάτες και θα-
λασσινά. Το Κτηµα Νικολάου ιδρύ-
θηκε το 1984 ακολουθώντας την α-
µπελουργική παράδοση της οικογέ-
νειας απο το 1936. Την περασµένη 
χρονιά γιόρτασε 40 χρόνια αδιάλει-
πτης παρουσίας στα εγχώρια οινικά 
δρώµενα για τον επικεφαλής Γιάννη 
Νικολάου, οινολόγο µε περγαµηνές 
και προσφορά στην αναβάθµιση 
της Νεµέας, ως αµπελουργικής ζώ-
νης, την οποία συνεχίζει ο γιος του 
∆ηµήτρης Νικολάου, που έχει πάρει 
εδώ και καιρό στα χέρια του το τιµό-
νι του Κτήµατος.
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ΚΤΗΜΑ ΘΕΟ∆ΩΡΑΚΑΚΟΥ

Λάµπει στον τόπο της
η αρωµατική Κυδωνίτσα

Μια οικογενειακή επιχείρηση που έχει συνδέσει την ιστορία της 

µε το λακωνικό κρασί από τις αρχές του 20στού αιώνα

Λ αµπερό λευκοκίτρινο χρώµα µε πρά-
σινες ανταύγειες για την ΠΓΕ Λακω-

νία Κυδωνίτσα του Κτήµατος Θεοδωρακά-
κου. Σε πρώτο πλάνο βρίσκονται τα αρώ-
µατα του κυδωνιού, από όπου πήρε και το 
όνοµά της η ποικιλία, ενώ ακολουθούν τα 
αρώµατα από άγουρα ροδάκινα και εσπε-
ριδοειδή. Βοτανικός χαρακτήρας, πλαισι-
ωµένος από νότες λεµονανθών και ευκα-
λύπτου. Μέτριο σώµα µε ευχάριστη λεµο-
νάτη οξύτητα και µακρά επίγευση. Η πρώ-
τη ύλη προέρχεται από ιδιόκτητο αµπελώ-
να µε αργιλοαµµώδες έδαφος, φυτά µέ-
σης ηλικίας 15 ετών και στρεµµατική από-

δοση 850 κιλά. Η οινοποιητική διαδικασία 
περιλαµβάνει προζυµωτική εκχύλιση για 6 
ώρες στους 14οC. Ακολουθούν αλκοολική 
ζύµωση στους 16οC σε ανοξείδωτες δεξα-
µενές και ωρίµανση για 4 µήνες µε παρου-
σία οινολασπών και περιοδικό batonnage.
Η Κυδωνίτσα (12,5% vol.) του λακωνικού 
οινοποιείου µε τις πολλαπλές βραβεύσεις 
σε διεθνείς διαγωνισµούς οίνου σερβίρε-
ται στους 10-12οC. και συνοδεύει τηγανητά 
και ψητά ψάρια, οστρακοειδή, ζυµαρικά µε 
θαλασσινές ή λευκές σάλτσες, λαδερά της 
µεσογειακής κουζίνας, πλούσια αρωµατι-
κά τυριά και αλµυρά αλλαντικά.

∆ίνοντας βάρος σε τοπικές ποικιλίες όπως 
η Κυδωνίτσα αλλά και το Μαυρούδι και η 
Μονεµβασιά, τα κρασιά του Κτήµατος Θε-
οδωρικάκου παράγονται µε πιστοποιη-
µένες από τη ∆ΗΩ βιολογικές µεθόδους 
στους ιδιόκτητους αµπελώνες και χαρα-
κτηρίζονται ως οίνοι Προστατεύοµενης Γε-
ωγραφικής Ένδειξης Λακωνία. Οι αµπελώ-
νες της οικογενειακής επιχείρησης, που έ-
χει συνδέσει την ιστορία της µε το λακω-
νικό κρασί από τις αρχές του 20ου αιώνα 
και είναι πλήρως επισκέψιµη, βρίσκονται 
στην καρδιά της λακωνικής γης, στο διάβα 
για Μονεµβασιά και Μάνη.

ετικέτες εγχώριες ντίβες
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ετικέτες εγχώριες ντίβες

 ΚΑΛΕΝΤΖΙ ΚΟΡΙΝΘΙΑΣ

Η Κυδωνίτσα αγαπά
τον αµπελώνα της Κορίνθου

Ένα οινοποιείο που εργάζεται µε πάθος και αφοσίωση 

για την ανάδειξη του πλούτου των εγχώριων ποικιλιών αµπέλου

Α παλό κίτρινο και λαµπερό χρώµα µε 
πράσινες ανταύγειες. Φινετσάτη µύτη 

που συνδυάζει λευκά άνθη όπως γιασεµί µε 
πυρηνόκαρπα φρούτα, αχλάδι και περγαµό-
ντο. Στο πλούσιο στόµα συναντάµε ορυκτό-
τητα που συνδυάζεται αρµονικά µε αρώµα-
τα κυδωνιού, λεµονιού όπως επίσης και αν-
θικά, ενώ η επίγευσή του είναι µακρά κι α-
πολαυστική. Η πρώτη ύλη για την Κυδωνί-
τσα του οινοποιείου ESTI Wines (12% vol.), 
που παράγεται σε περιορισµένο αριθµό φια-
λών, προέρχεται από ιδιόκτητο αµπελώνα 
στο Καλέντζι Κορινθίας µε τον τρύγο να γί-

νεται την κατάλληλη στιγµή της ωρίµανσης 
της ποικιλίας. Τα αµπελοτεµάχια έχουν ελα-
φριά κλίση ώστε να στραγγίζουν τα πλεονά-
ζοντα ύδατα της βροχής ενώ ο δροσερός 
άνεµος του Κορινθιακού κόλπου εξασφαλί-
ζει ιδανικές συνθήκες για την ωρίµανση του 
σταφυλιού. Για τις καλλιεργητικές εργασί-
ες φροντίζει η οικογένεια Τζελέπη µε πείρα 
στην αµπελοκαλλιέργεια από το 1973.
Η Κυδωνίτσα του οινοποιείου ESTI Wines 
συνδυάζεται µε πράσινες σαλάτες, χορτό-
πιτες, θαλασσινά, ασιατική κουζίνα και ζυ-
µαρικά µε λευκές σάλτσες.

Ιδρυτές του οινοποιείου ESTI Wines, το ο-
ποίο βρίσκεται στο Ζευγολατιό Κορινθίας, 
είναι οι οινολόγοι Σπύρος Ευδαίµων και 
Γιάννης Τζελέπης, οι οποίοι γνωρίστηκαν 
κατά τη φοίτησή τους στο Τµήµα Οινολογί-
ας & Τεχνολογίας ποτών του Πανεπιστηµί-
ου ∆υτικής Αττικής και τους ενώνουν η φι-
λία, η αγάπη για το αµπέλι και το πάθος για 
δηµιουργία. Η παραγωγή του οινοποιείου 
εστιάζει στις ελληνικές ποικιλίες και η οµά-
δα εργάζεται µε πάθος και αφοσίωση για 
να δηµιουργεί κρασιά που εκφράζουν τη 
µοναδικότητα του terroir.
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ΚΥ∆ΩΝΙΤΣΑ

Το λεπτοκαµωµένο 
διαµάντι 

της Λακωνίας
Μια στιβαρή και ντελικάτη πρόταση από τον Ιωάννη Βατίστα, 

τον πρώτο άνθρωπο που πίστεψε στην ποικιλία Κυδωνίτσα 

και την ανέδειξε σε καθαρόαιµη φωνή της περιοχής του 

Η αναβίωση των γηγενών ποικιλιών 
είναι από τις πιο ελπιδοφόρες πτυ-

χές του σύγχρονου ελληνικού αµπελώνα 
-και η Κυδωνίτσα βρίσκεται στον πυρήνα 
αυτής της επιστροφής. Ο Ιωάννης Βα-
τίστας ήταν ο πρώτος που πίστεψε στην 
ποικιλία και την ανέδειξε σε καθαρόαιµη, 
ξεχωριστή φωνή της Λακωνίας.
Πρόκειται για µια σπάνια ποικιλία, που 
κάποτε συµµετείχε στον περίφηµο Μαλ-
βαζία οίνο του Μεσαίωνα. Σήµερα, η 
µονοποικιλιακή Κυδωνίτσα Vatistas 
(13% vol.) εκφράζει µε αυθεντικότητα 
το terroir της περιοχής: Φωτεινό λεµονί 
χρώµα, εκφραστική µύτη µε νύξεις κυ-
δωνιού, περγαµόντου, λευκών λουλου-
διών και φρεσκοκοµµένων βοτάνων. 
Στον ουρανίσκο, εντυπωσιάζει µε την 
καθαρότητα, τη δροσερή οξύτητα και τη 
λεπτή λιπαρότητα που της χαρίζει ισορ-

ροπία και διάρκεια.
Οι αµπελώνες του Κτήµατος Vatistas α-
ναπτύσσονται σε υψόµετρο 250–300 
µέτρων, σε πετρώδη εδάφη µε καλή α-
ποστράγγιση, λίγα χιλιόµετρα από το 
Μυρτώο Πέλαγος. Η επίδραση της θά-
λασσας και οι ήπιες οινοποιητικές τεχνι-
κές -χωρίς βαρέλι, µε ελεγχόµενο ψυ-
χρό τρύγο - ενισχύουν τη φρεσκάδα και 
την εκφραστικότητα του τελικού κρα-
σιού στο ποτήρι.
Η Κυδωνίτσα του Βατίστα, που σερβίρε-
ται στους 8–10°, αποτελεί ιδανικό ταί-
ρι για θαλασσινά, ceviche, λευκά κρέ-
ατα ή ακόµα και αρωµατικές ασιατικές 
συνταγές. Πρόκειται για µια στιβαρή, αλ-
λά ντελικάτη πρόταση, που επιβεβαιώνει 
πως η Λακωνία έχει ακόµα πολλά να πει 
στο ελληνικό οινικό τοπίο -µε λεπτές, αλ-
λά βαθιές νότες.

Το λεπτοκαµωµένο 
διαµάντι 

της Λακωνίας
Μια στιβαρή και ντελικάτη πρόταση από τον Ιωάννη Βατίστα, 

τον πρώτο άνθρωπο που πίστεψε στην ποικιλία Κυδωνίτσα 

και την ανέδειξε σε καθαρόαιµη φωνή της περιοχής του 

ροπία και διάρκεια.
Οι αµπελώνες του Κτήµατος Vatistas α-
ναπτύσσονται σε υψόµετρο 250–300 
µέτρων, σε πετρώδη εδάφη µε καλή α-
ποστράγγιση, λίγα χιλιόµετρα από το 
Μυρτώο Πέλαγος. Η επίδραση της θά-
λασσας και οι ήπιες οινοποιητικές τεχνι-

χωρίς βαρέλι, µε ελεγχόµενο ψυ-
χρό τρύγο - ενισχύουν τη φρεσκάδα και 
την εκφραστικότητα του τελικού κρα-

 στο ποτήρι.
Η Κυδωνίτσα του Βατίστα, που σερβίρε-
ται στους 8–10°, αποτελεί ιδανικό ταί-
ρι για θαλασσινά, ceviche, λευκά κρέ-
ατα ή ακόµα και αρωµατικές ασιατικές 
συνταγές. Πρόκειται για µια στιβαρή, αλ-
λά ντελικάτη πρόταση, που επιβεβαιώνει 
πως η Λακωνία έχει ακόµα πολλά να πει 
στο ελληνικό οινικό τοπίο -µε λεπτές, αλ-
λά βαθιές νότες.
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ΟΙΝΙΚΗ ΕΚΠΑΙ∆ΕΥΣΗ

Στην Ελλάδα 71 κατόχους 
WSET Diploma µετράει το WSPC

E πτά νέους κατόχους WSET 
Diploma απέκτησε το WSPC

µετά την τελετή αποφοίτησης, που 
πραγµατοποιήθηκε την Τετάρτη 30 
Απριλίου στο επιβλητικό Guildhall του 
Λονδίνου. Falkos Vasileios, Zannikos 
Dimitrios, Velickovic Petar, Savva 
Maria, Lamprou Ioannis,  Georgiadis 
Andreas και  Martin Michele Zuan 
τελείωσαν µε επιτυχία το απαιτητικό 
πρόγραµµα και δηµιουργούν ένα 
σύνολο  71 κατόχων WSET Diploma 
στην Ελλάδα αποδεικνύοντας 

έµπρακτα τη συµβολή του WSPC στην οινική εκπαίδευση. Τους αποφοίτους τίµησε 
µε την παρουσία του ο Κωνσταντίνος Λαζαράκης MW (Master of Wine),  Πρόεδρος 
του WSPC, καθώς και η Examinations Officer του WSPC, Έλενα Ξάνθη.

ΠΑΝΩ ΑΠΟ 7 ΕΥΡΩ/ΚΙΛΟ Η ΜΕΣΗ ΤΙΜΗ

Είκοσι χρόνια αγώνα του 
ελληνικού οίνου στις ΗΠΑ 
θα ακύρωναν οι δασµοί Τραµπ

Μ ε την ελληνική βιοµηχανία τροφίµων να κινείται προς το 
παρόν σε αχαρτογράφητα νερά, καθώς κανείς δεν γνωρίζει 

µε βεβαιότητα ποια ελληνικά προϊόντα θα επηρεαστούν και σε ποιο 
βαθµό από τους δασµούς της κυβέρνησης Τραµπ, σε ό,τι αφορά το 
ελληνικό κρασί, σύµφωνα µε τα στοιχεία του Συνδέσµου Ελληνικού 
Οίνου, οι ΗΠΑ αποτελούν τη δεύτερη µεγαλύτερη χώρα εξαγωγής, 
φθάνοντας το 2024 τα 19 εκατ. ευρώ, που αντιστοιχούν στο 19% 
του συνόλου των εξαγωγών του. Στα ίδια στοιχεία αναφέρεται ότι 
η µέση τιµή εξαγωγής των ελληνικών κρασιών στις ΗΠΑ το 2024 
ξεπέρασε τα 7 ευρώ/κιλό, που αποτελεί «µια από τις υψηλότερες 
ευρωπαϊκές τιµές εξαγωγής οίνων, γεγονός που έχει επιτευχθεί 
µετά από πολύχρονες προσπάθειες των Ελλήνων οινοπαραγωγών 
που στόχευαν στην αύξηση της αντιλαµβανόµενης αξίας του 
ελληνικού κρασιού στις αγορές του εξωτερικού», σύµφωνα µε τον 
ΣΕΟ. Πρόκειται στην ουσία για µία συνθήκη που ουσιαστικά «θα 
αποκλείσει το ελληνικό κρασί από την αγορά, γκρεµίζοντας απότοµα 
τις προσπάθειες δύο δεκαετιών», καταλήγει η σχετική ανακοίνωση.
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ΑΝΤΙΣΤΡΟΦΗ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

Μ ε βασικό παράγοντα την στροφή προς τη βιωσιµότη-
τα και τις εκδηλώσεις για τα κρασιά προέλευσης η αξία 

του παγκόσµιου οινοτουρισµού ανήλθε στα 45,6 δισ. ευρώ α-
κολουθώντας διψήφιο ρυθµό ανάπτυξης 10%, σύµφωνα µε 
την έρευνα «Ο Οινοτουρισµός στην Τοπική Οικονοµία: Παγκό-
σµια Ανάλυση 2024» που δηµοσιεύτηκε από το Vinetur αλ-
λά και αντίστοιχη µελέτη της Grand View Research. Όπως α-
ναφέρεται σχετικά, οι ταξιδιώτες έδειξαν ενδιαφέρον για οινο-
ποιεία που ακολουθούν βιώσιµες πρακτικές και αναζήτησαν ε-
νεργά δραστηριότητες όπως συµµετοχή στη συγκοµιδή αµπε-
λοστάφυλων, γευσιγνωστικό ταίριασµα φαγητού και κρασιού, 
περίπατους στους αµπελώνες και µαθήµατα µαγειρικής µε 
βάση το κρασί. Ακόµα, µε την άνοδο της τεχνολογίας, ιδιαίτε-
ρη ζήτηση υπήρχε για εµπειρίες virtual reality. Βάσει της έρευ-
νας του Vinetur φαίνεται ότι υπάρχει ανάγκη για ένα µοντέλο 
που συνδυάζει τη γαστρονοµία µε την τοπική κουλτoύρα και το 
περιβάλλον, µε όσα οινοποιεία αντιλαµβάνονται αυτή την τάση 
να δέχονται πληθώρα επισκεπτών.

Πουλάνε τα γαλλικά chateaux 
οι Κινέζοι ιδιοκτήτες τους

Σ ύµφωνα µε 
δηµοσίευµα 

των Times οι κινεζικές 
επενδύσεις σε αµπελώνες 
του Μπορντό έχουν 
αντιστραφεί απότοµα, µε 
πολλά κτήµατα να είναι 
πλέον προς πώληση, καθώς 
η ζήτηση για γαλλικό κρασί 
στην Κίνα µειώνεται. Όπως 
σηµειώνεται τη δεκαετία του 
2010, η Κίνα κατανάλωνε 
80 εκατοµµύρια µπουκάλια 
Μπορντό ετησίως, 
καθιστώντας την πρώτη εξαγωγική αγορά της περιοχής, σύµφωνα 
µε το CIVB, γεγονός που δηµιούργησε ζήτηση για ιδιοκτησία.

ΠΑΓΚΟΣΜΙΑ ΑΝΑΛΥΣΗ

ΣΤΑ 45,6 ∆ΙΣ. ΜΕ ∆ΙΨΗΦΙΟ 
ΡΥΘΜΟ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 
Ο ΟΙΝΟΤΟΥΡΙΣΜΟΣ
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Σύµφωνα µε έρευνα του Πανεπιστηµίου της Ουάσινγκτον, τα πολυτε-
λή και σπάνια κρασιά εµφανίζουν µεγαλύτερη ανθεκτικότητα στον αντί-

κτυπο της κλιµατικής αλλαγής και τα ακραία καιρικά φαινόµενα. Σύµφωνα 
µε την Jill McCluskey, εκ των συγγραφέων της µελέτης, εξετάζοντας τις τι-
µές και τις βαθµολογίες για σπάνια και µη κρασιά από την Καλιφόρνια (προ-
έλευσης από τη Napa και Sonoma συγκεκριµένα) και την Ουάσιγκτον (Walla 
Walla) από διαφορετικές εσοδείες, οι ερευνητές διαπίστωσαν ότι οι βαθµολο-
γίες των µη σπάνιων κρασιών ήταν πιο πιθανό να επηρεαστούν από δύσκολες 
συνθήκες κατά τη διάρκεια της καλλιεργητικής περιόδου απ’ ό,τι τα σπάνια 

κρασιά. Όσον αφορά τους λόγους που τα σπάνια κρασιά τείνουν να παρουσι-
άζουν πιο «οµοιογενή» ποιότητα από εσοδεία σε εσοδεία, ίσως πρόκειται για 
άµεσο αποτέλεσµα του ότι τείνουν να προέρχονται από τα βέλτιστα αγροτεµά-
χια. «Φαίνεται ότι πολλοί οινοπαραγωγοί έχουν τους αµπελώνες και τα οινο-
ποιεία τους σε πλεονεκτικές τοποθεσίες µε καλές καιρικές συνθήκες, όπου η 
µεταβολή του καιρού είναι µικρότερη. Αυτό οδηγεί σε µικρότερη διακύµανση 
των επιδράσεων του καιρού στην ποιότητα, έχοντας ως αποτέλεσµα την πα-
ραγωγή κρασιών ανώτερης και πιο σταθερής ποιότητας», δήλωσε ο έτερος 
συγγραφέας της έρευνας, καθηγητής Ron Mittelhammer.

Κρασιά και από την 
οινοπαραγωγική ζώνη 
Walla Walla της Ουάσιγκτον 
συµµετείχαν στην έρευνα. 

ΠΑΓΚΟΣΜΙΑ ΕΚΤΑΣΗ ΑΜΠΕΛΩΝΩΝ 

2024 2023

7,1 �0,6%

Eκατοµµύρια εκτάρια µείωση

O Antonio Capaldo, 
πρόεδρος του Feudi 
di San Gregorio

ΣΤΟ ΑΡΧΑΙΟΛΟΓΙΚΟ ΠΑΡΚΟ

Σερί τεσσάρων χρόνων στη µείωση 
έκτασης του παγκόσµιου αµπελώνα

Τ ο 2024 σηµατοδοτεί το τέταρτο συνεχόµενο έτος συρρίκνωσης για την 
παγκόσµια έκταση αµπελώνων, η οποία σύµφωνα µε τον OIV εκτιµάται σε 

7,1 εκατοµµύρια εκτάρια, σηµειώνοντας µείωση 0,6% σε σχέση µε το 2023. Σε 
ό,τι αφορά την ΕΕ, η οποία κατέχει σχεδόν το ήµισυ της παγκόσµιας έκτασης α-
µπελώνων, η συνολική επιφάνεια µειώθηκε κατά 0,8% σε 3,2 εκατ.εκτάρια.

Νέο οινοποιείο 
στην Ποµπηία 

Μ ε σκοπό την αναβίωση της αρ-
χαίας ρωµαϊκής αµπελουργίας 

ο Όµιλος Tenute Capaldo, µέλος του ο-
ποίου είναι το Feudi di San Gregorio, που 
ερευνά τις αυτόχθονες ποικιλίες αµπέ-
λου της Καµπανίας εδώ και 40 χρόνια, ι-
δρύει νέο οινοποιείο. Σε συνεργασία µε 
τη διοίκηση του αρχαιολογικού πάρκου 
θα δηµιουργηθούν ένας αµπελώνας έξι 
εκταρίων που θα επικεντρώνεται 100% 
στη βιολογική παραγωγή και εγκαταστά-
σεις οινοποίησης και παλαίωσης.

κόσµος 

Σύµφωνα µε έρευνα του Πανεπιστηµίου της Ουάσινγκτον, τα πολυτε-
λή και σπάνια κρασιά εµφανίζουν µεγαλύτερη ανθεκτικότητα 

ΑΝΘΕΚΤΙΚΟΙ ΣΤΗΝ ΚΛΙΜΑΤΙΚΗ ΑΛΛΑΓΗ ΟΙ ΣΠΑΝΙΟΙ ΟΙΝΟΙ
Για αµπελοτεµάχια σε πλεονεκτικές τοποθεσίες και περισσότερη φροντίδα κάνουν λόγο οι ερευνητές

ΕΚΘΕΣΗ OIV 2024
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17 & 18 ΜΑΪΟΥ 2025

Γιορτάζοντας τον νέο 
κύκλο ζωής της αµπέλου 

Γ ια µια ακόµη χρονιά τα ελληνικά οινοποιεία 
υποδέχθηκαν το κοινό στην ανοιξιάτικη 

οινοτουριστική εκδήλωση «Ανοιχτές Πόρτες», οι οποίες 
πραγµατοποιήθηκαν για πρώτη φορά τον Μάιο του 2004 
στα οινοποιεία του οινοτουριστικού δικτύου «∆ρόµοι 
του Κρασιού της Βορείου Ελλάδος», ενώ από το 2010 
εξελίχθηκσν σε µία πανελλαδική οινική γιορτή µε τη 
συµµετοχή όλων των ενώσεων οινοποιών της χώρας. 
Ξεναγήσεις, γευστικές δοκιµές, παράλληλο πρόγραµµα 
µε διάφορες προτάσεις και εκδηλώσεις, διαγωνισµοί 
φωτογραφίας, κλήρωση κρασιών-δώρων και πολλά 
ακόµη περίµεναν τους φίλους του οίνου που συνέρρευσαν 
το διήµερο 17 & 18 Μαΐου επιβεβαιώνοντας τις διεθνείς 
έρευνες που κάνουν λόγο για µια ιδιαίτερα ισχυρή αγορά 
µε διψήφιο ρυθµό ανάπτυξης σε παγκόσµιο επίπεδο.

MESSINIA TERROIRS

Ο οινικός πλούτος της Μεσσηνίας

Γ ια 3η συνεχόµενη χρονιά διοργανώνεται το Messinia Terroirs Wine Festival, 
αναδεικνύοντας τον πλούσιο οινικό πλούτο της Μεσσηνίας. Ένα γιορτινό 

τριήµερο γεµάτο γεύσεις και αρώµατα της Μεσσηνιακής Γης, θα φιλοξενηθεί 
στην Navarino Agora, τον διαδραστικό, πολυπολιτισµικό χώρο της Costa 
Navarino, από τις 13 έως 15 Ιουνίου. Το 3ο Messinia Terroirs Wine Festival 
αποτελεί την κεντρική εκδήλωση του προγράµµατος Messinia Terroirs, µιας 
πρωτοβουλίας του Ιδρύµατος Καπετάν Βασίλη & Κάρµεν Κωνσταντακόπουλου 
για την στήριξη της Μεσσηνιακής οινοπαραγωγής. Ένα φεστιβάλ εξωστρέφειας 
και προβολής µε στόχο την ανάδειξη της οινικής παράδοσης, της ιστορίας, του 
πολιτισµού και των χαρακτηριστικών terroirs της περιοχής. 

ελλάδα 

ΜΑΪΟΥ 2025

Γιορτάζοντας τον νέο 
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Νίκος Κοσβύρας, Κώστας Τσιλιλής και Βαγγέλης 
Παπαχρήστος, τρεις παλιοί συµµαθητές αντάµωσαν 
στο «Κτήµα Θεόπετρα-Κ. Τσιλιλής» στα Μετέωρα. 
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ΒΙΩΣΙΜΟΤΗΤΑ ΣΤΗΝ ΠΡΑΞΗ

ΤΟ ΜΠΛΕ ΤΡΑΚΤΕΡ ΓΙΝΕΤΑΙ ΠΡΑΣΙΝΟ

Σ την πρώτη πράσινη καµπάνια για το ελληνικό κρασί πρωταγωνιστεί το ΜΠΛΕ ΤΡΑΚΤΕΡ 
του Κτήµατος ΚΥΡ-ΓΙΑΝΝΗ. Η δηµοφιλής ετικέτα και ίσως το πιο διάσηµο τρακτέρ του 

ελληνικού αµπελώνα, προωθεί το µήνυµα στον καταναλωτή ότι κάθε απόφαση, και η πιο 
µικρή, µπορεί να κάνει µεγάλη διαφορά για το περιβάλλον. Η καµπάνια στρέφει τα φώτα στο 
γυαλί, ένα κοµµάτι του κρασιού στο οποίο οι περισσότεροι δεν δίνουµε σηµασία. Και όµως, 
η µείωση κατά 90 γρ. του βάρους της φιάλης του ΜΠΛΕ ΤΡΑΚΤΕΡ από φέτος, εκτιµάται 
ότι θα εξοικονοµήσει 34,2 τόνους γυαλιού σε ένα µόλις χρόνο, µειώνοντας την εκποµπή 
CO2 κατά 11,2 τόνους. «Η βιωσιµότητα απαιτεί µια ολιστική προσέγγιση. Συχνά εστιάζουµε 
µόνο στον αµπελώνα. Όµως όπως φαίνεται και µέσα από το παράδειγµα του γυαλιού, η 
πραγµατικότητα είναι πολύ πιο σύνθετη. Για το Κτήµα Κυρ-Γιάννη, το sustainability είναι 
µέρος του DNA µας, όχι απλά marketing» υπογραµµίζει η Γιώτα Καρανάτσιου, Marketing 
Manager του Κτήµατος. Υπενθυµίζεται ότι το βορειοελλαδίτικο οινοποιείο είναι το πρώτο 
εγχώριο που επαλήθευσε κατά ISO 14064 το ανθρακικό του αποτύπωµα σε Νάουσα και 
Αµύνταιο και το πρώτο που εντάχθηκε στο IWCA. 

To πράσινο ταξίδι του ΜΠΛΕ ΤΡΑΚΤΕΡ πλαισιώνεται
από εκδηλώσεις στο Κτήµα Κυρ-Γιάννη στη Νάουσα.
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ροζέ

ΣΕ ΧΡΩΜΑ ΡΟΖΕ
Με τα ροζέ κρασιά να κερδίζουν έδαφος στις προτιµήσεις 

των καταναλωτών, οι οινοποιητικές προσπάθειες των 
τελευταίων ετών στη συγκεκριµένη κατηγορία έχουν 

ενταθεί, εισάγοντας µάλιστα νέες τάσεις    

vΕπιµέλεια Ζήσης Πανάγοςv

ΑΝΑΖΗΤΗΣΕΙΣ
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Α
ναµφίβολα το ροζέ είναι το σπάνιο κρασί που µπορεί να ξεπεράσει τα γεωγραφικά µήκη και πλάτη, το φύλο, 
το εισόδηµα και τις περιστάσεις. Μπορεί να µην είναι πάντα µια πυραυλάκατος που οδηγεί κατ' ευθείαν στο 
φεγγάρι, αλλά, αν παραχθεί και πωληθεί µε τον σωστό τρόπο, µπορεί να κάνει πολλούς ανθρώπους -και στις δύο 
πλευρές του µπαρ- πολύ, πολύ ευτυχισµένους. Στη διεθνή αγορά τα ροζέ παράγονται µε κάθε γνωστή κι επίσηµη 
οινοπαραγωγική µέθοδο ανάλογα µε το προσδοκούµενο τελικό ύφος προσφέροντας ένα ευρύ φάσµα γεύσεων 

που αναδεικνύουν τα καλύτερα χαρακτηριστικά τόσο των ερυθρών, όσο και των λευκών ποικιλιών, ενώ η ζωηρή τους οξύτητα, 
σε συνδυασµό µε ένα φρουτώδες και λουλουδάτο άρωµα, συνδυάζεται εξαιρετικά µε διάφορες κουζίνες. Συναρπάζουν 
τους λάτρεις του οίνου µε τη δροσιστική και ευέλικτη φύση τους κερδίζοντας τα φώτα της διεθνούς οινικής σκηνής και 
προκαλώντας οινοποιούς από όλο τον κόσµο να δηµιουργούν τις δικές τους ετικέτες. Στην Ελλάδα παρασκευάζονται µε 
τοπικές και διεθνείς ποικιλίες σταφυλιού παρουσιάζοντας πληθώρα προφίλ που κυµαίνονται από τραγανά και φρουτώδη έως 
δοµικά και πλούσια. Από τις δροσερές ορεινές περιοχές της Μακεδονίας και της Ηπείρου µέχρι τα ηλιόλουστα νησιά της 
Σαντορίνης και της Κρήτης, κάθε οινοπαραγωγική περιοχή δίνει τη δική της µοναδική πινελιά ενώ συνολικά τα ελληνικά ροζέ 
είναι γνωστά για τις απαλές έως µέτριες ροζ αποχρώσεις τους, που αποπνέουν µια ελκυστική και κοµψή εµφάνιση. 
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ροζέ

Στο φιλόξενο περιβάλλον του By The Glass στην περιοχή του Συ-
ντάγµατος η Αναστασία Φωκά, ο Ζήσης Πανάγος και ο Γιάννης Πανά-
γος µυήθηκαν στον ιδιαίτερο χαρακτήρα των ροζέ της δοκιµής που 
απογειώθηκε βέβιαια µε τη συνοδεία των κατάλληλων εδεσµάτων. 
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ροζέ

Rosé 2024

Οινοποιείο: Κτήµα Μέγα Σπήλαιο
Οινολόγος: Στέλιος Τσίρης
Περιοχή: Αιγιαλεία Αχαΐας

ΣΕ ΣΤΥΛ Προβηγκίας µε αχνό ροζέ χρώµα και «saumon» αποχρώσεις το Rosé του Κτήµα-
τος Μεγάλο Σπήλαιο στη µύτη παντρεύει αρώµατα εσπεριδοειδών και κόκκινων φρούτων, 
όπως φράουλα και berries, µε ήπιες νότες βοτανικότητας και δυόσµου. Στο στόµα αφήνει 
πληθωρική και δροσερή αίσθηση µε φρουτώδη επίγευση στο τελείωµα. Ένας οίνος ΠΓΕ 
Αχαΐα από Μαλαγουζιά 70% και Cabernet Franc 30%, µε την πρώτη ύλη να προέρχεται α-
πό ορεινούς αµπελώνες στην Αιγιαλεία και στα Καλάβρυτα, σε υψόµετρο 850 – 900 µέ-
τρων. Ο τρύγος πραγµατοποιείται το πρώτο δεκαήµερο του Σεπτεµβρίου µε την οινοποι-
ητική διαδικασία να περιλαµβάνει εκχύλιση σε πολύ χαµηλές θερµοκρασίες για περίπου 
6 ώρες. Ακολουθούν στατική απολάσπωση µετά από 48 ώρες, αλκοολική ζύµωση από ε-
πιλεγµένες ζύµες σε χαµηλές θερµοκρασίες και ωρίµαση για δύο µήνες σε ανοξείδωτες 
δεξαµενές µε τις λεπτές οινολάσπες της ζύµωσης. Το Κτήµα Μέγα Σπήλαιο Rosé συνο-
δεύει ιδανικά ψάρια, θαλασσινά, λευκά κρέατα, pizza και ζυµαρικά.

∆ροσιστική οξύτητα από τη Μαλαγουζιά και τανίνες από το Cab. Franc

Στυλ και φρεσκάδα
Οινοτουρισµός
Με ανοιχτές τις πόρτες 
του σε οινόφιλους και τα-
ξιδιώτες, το Κτήµα Μέγα 
Σπήλαιο διαθέτει σύγχρο-
νες υποδοµές φιλοξενίας 
και προγράµµατα γευσι-
γνωσίας σχεδιασµένα από 
την εξειδικευµένη οµάδα 
του. Από µία χαλαρή βόλ-
τα ανάµεσα στα αµπέλια 
δοκιµάζοντας επιλεγµένα 
κρασιά από τοπικές ποικι-
λίες, έως ένα ολοκληρω-
µένο οινικό ταξίδι.

Στην καρδιά  
του βουνού
Το Κτήµα Μέ-

γα Σπήλαιο απο-
τελεί σήµερα ένα 

σηµείο αναφοράς 
για τον οινικό χώρο 
της Ελλάδας, προ-

σφέροντας στους 
λάτρεις του οίνου, 

και τους επισκέ-
πτες, µια σπάνια 
αυθεντική οινική 

εµπειρία.
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ροζέ

ΤΑ ΣΤΑΦΥΛΙΑ της ερυθρής ποικιλίας Μανδηλαριά, 
µετά τη συγκοµιδή και την ψύξη τους για 24 ώρες, 
οδηγούνται απευθείας στο πιεστήριο, χωρίς να προ-
ηγηθεί εκχύλιση. Το γλεύκος διαχωρίζεται άµεσα, 
µε εξαιρετικά ευµενείς πιέσεις, όπως ακριβώς συµ-
βαίνει στην παραγωγή λευκού οίνου. ∆εν υπάρχει ε-
παφή µε τα στέµφυλα και, κατά συνέπεια, δεν επιδι-
ώκεται η εκχύλιση χρώµατος. Η επιλογή αυτή οφεί-
λεται στο γεγονός ότι η συγκεκριµένη ποικιλία δια-
κρίνεται για την υψηλή της οξύτητα και την ικανότη-
τά της να εκχυλίζει ταχύτατα χρώµα και τανίνες.
Μετά την πρώτη απολάσπωση µε ψύξη, ο µούστος 
µεταφέρεται σε ανοξείδωτες δεξαµενές, όπου πραγ-
µατοποιείται η αλκοολική ζύµωση µε τις γηγενείς ζύ-
µες του σταφυλιού. Μετά το πέρας της ζύµωσης, πα-
ραµένει για περίπου 5-6 µήνες σε επαφή µε τις φίνες 
οινολάσπες. Η εµφιάλωση πραγµατοποιείται χωρίς 
την προσθήκη διαυγαστικών ουσιών και χωρίς φιλ-
τράρισµα. Ένα κρασί αυθεντικό και αφιλτράριστο.
Τα αρώµατα µύτης σε αντίθεση µε την υψηλή οξύ-
τητα και την αίσθηση τανικότητας στο σώµα, έχουν 
ως αποτέλεσµα να έχουµε ένα γαστρονοµικό κρασί 
που µπορεί να συνοδέψει µεσογειακή κουζίνα και εί-
ναι ικανό να παλαιώσει για τουλάχιστον τρία χρόνια.

Μονοποικιλιακή Μανδηλαριά από το 

εµβληµατικό οινοποιείο της Σαντορίνης

Ωδή στο Αιγαίο

Rosette 2024  

Οινοποιείο:  Οινοποιείο Χατζηδάκη
Οινοποιός: Κωνσταντίνα Χρυσού
Περιοχή: Σαντορίνη

Το όνοµα «Rosette» 
είναι εµπνευσµένο 
από τη ροζέτα, ένα 
έµβληµα σε παράσηµο 
µε σχήµα ρόδου και 
ταιριάζει απόλυτα µε  
το τριανταφυλλί χρώµα 
του κρασιού.
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ροζέ

ΒΛΑΧΙΚΟ, Μπεκάρι 80% και Ντεµπίνα 20%, ο συνδυασµός των 
τριών γηγενών ποικιλιών της Ηπείρου δίνει ένα ελκυστικό ροζέ 
αφρώδες κρασί µε ρουµπινί ανταύγειες. Χαρακτηριστικά του 
τα έντονα και φρέσκα αρώµατα κόκκινων φρούτων στην µύτη. 
Ο  χαρακτήρας  umami στο στόµα και οι λεπτές φυσαλίδες 
να δίνουν κοµψότητα, νεύρο και φρεσκάδα. Η πρώτη ύλη 
προέρχεται από αµπελώνες µε εδάφη κυρίως πετρώδη 
ασβεστολιθικά, επικλινή µε καλή αποστράγγιση, που βρίσκονται 
σε πλαγιές των λόφων και σε υψόµετρο 550-600 µ. από την 
επιφάνεια της θάλασσας. Το κλίµα εύκρατο δέχεται την επίδραση 
των ανέµων του Ιονίου Πελάγους µε ήπιους χειµώνες και δροσερά 
καλοκαίρια. Μετά την έκθλιψη των σταφυλιών ο µούστος παραµένει 
µε τα στέµφυλα για λίγες ώρες σε χαµηλή θερµοκρασία και στη 
συνέχεια η οινοποίηση πραγµατοποιείται σε ανοξείδωτες ψυχόµενες 
δεξαµενές για την παραγωγή του οίνου βάσης. Η δεύτερη αλκoολική 
ζύµωση πραγµατοποιείται σε αυτόκλειστες ανοξείδωτες δεξαµενές 
(methode Charmat) κάτω από ελεγχόµενες συνθήκες. Παραµονή µε τις 
οινολάσπες για τρεις περίπου µήνες για έξτρα πολυπλοκότητα και δοµή.
Σερβίρεται στους 6 - 8οC και ταιριάζει ιδανικά µε λευκά κρέατα µε 
απαλές σάλτσες, γλυκά τυριά (παρµεζάνα, παλαιωµένο γκούντα), 
κρέµες συνοδευόµενες µε γλυκά του κουταλιού (κυδώνι, 
φράουλα, κεράσι), πίτσες και ζυµαρικά µε ντοµάτα. 

Οι λεπτές φυσαλίδες δίνουν κοµψότητα, νεύρο και 

φρεσκάδα στο αφρώδες κρασί της Zoinos Winery

Ροζέ αφρώδης οίνος 
από το µοναδικό  
terroir της Ζίτσας

Aurelia Pink Sparkling

Οινοποιείο: Zoinos Winery 

Οινολόγος: Ελένη Σίντου

Περιοχή:  Ζίτσα

Τα αποφασιστικά βήµατα προς το µέλλον
To  φιλοπρόοδο πνεύµα των αµπελουργών της περιοχής οδήγησε στο να δηµιουργηθεί το 
πρώτο µικρό οινοποιείο στη Ζίτσα το 1954. Τις προσπάθειες αυτές ενίσχυσε η ΕΑΣ Ιωαν-
νίνων και το 1974 ίδρυσε το πρώτο σύγχρονο οινοποιείο της Β.∆. Ελλάδος κι ενώ ήδη από 
το 1972 οι οίνοι της ζώνης της Ζίτσας από Ντεµπίνα αναγνωρίζονται νοµοθετικά ως οίνοι 
ΠΟΠ Ζίτσα και τον Ιούνιο του 2006 το Οινοποιείο κάνει το επόµενο αποφασιστικό βήµα, 
αποσπάται από την ΕΑΣ Ιωαννίνων και δηµιουργείται η ZOINOS WINERY.
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Στο απόγειο της έκφρασής τους  
οι Τρεις Μάγισσες της Νεµέας
Ένα φίνο και γενναιόδωρο κρασί µε δυναµική παρουσία φυσαλίδων

ΛΑΜΠΕΡΟ ΡΟΖ µε ιώδεις ανταύγειες. Φίνο αλλά και γενναιόδωρο κρασί από το Οινοποιείο 
Μπαραφάκα, µε δελεαστικά αρώµατα κόκκινων φρούτων, φράουλα και κράνα, που δέ-
νουν αρµονικά µε νότες λευκών ανθέων. Ισορροπηµένη οξύτητα και δυναµική παρουσία 
φυσαλίδων. Τα παραπάνω στοιχεία λειτουργούν συνδυαστικά, προσφέροντας ένα γενναιό-
δωρο και κρεµώδες στόµα µε αρµονική γλυκύτητα και φρουτώδη αρωµατική επίγευση.
Η οινοποίηση της κάθε ποικιλίας, Αγιωργίτικο, Μοσχοφίλερο και Syrah, λαµβάνει χώρα 
ξεχωριστά σε ανοξείδωτες δεξαµενές και σε συνθήκες ελεγχόµενης θερµοκρασίας 16-
17οC. Οι ζυµώσεις διακόπτονται µε ψύξη του ζυµούµενου γλεύκους, αφήνοντας υπολειπό-
µενα σάκχαρα στον οίνο. Αµέσως µετά πραγµατοποιείται το χαρµάνι της ετικέτας «Τρεις 
Μάγισσες» και ακολουθούν οι διεργασίες για την προετοιµασία εµφιάλωσης.   
Ταιριάζει ιδανικά µε πράσινες σαλάτες µε γλυκιές sauce, γλυκόξινα πιάτα ασιατικής κουζί-
νας, σαγανάκι τυριών, ποικιλίες τυριών και φρουτοσαλάτες. Σερβίρεται στους 8οC.

Τρεις  
Μάγισσες  

2024

Οινοποιείο:   
Οινοποιείο Μπαραφάκα 
Περιοχή: Νεµέα

Τρεις Μάγισσες. Η πρώτη γενναιόδωρη, η δεύ-
τερη πληθωρική και η τρίτη σπινθηροβόλα, εµπλέ-
κονται σε ένα χορό αρωµάτων από κόκκινα φρού-
τα, δροσερών λουλουδιών και γλυκών αισθήσεων. 
Σας προσκαλούν να τις απολαύσετε. 

Οι οινόφιλοι µπορούν να  δοκιµάσουν 
τις ΤΡΕΙΣ ΜΑΓΙΣΣΕΣ καθώς και τις άλλες ετικέτες 
σε µία οργανωµένη γευσιγνωσία στο Οινοποιείο 
καθηµερινά 9:00 π.µ. µε 17:00 µ.µ. 
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Το κρασί που ξέρουµε

Ε∆Ω ΚΑΙ 20 ΧΡΟΝΙΑ ο Πρόρωγος έχει βρει τη θέση του στα τραπέζια και τις καρ-
διές µας. Σήµερα, µε ανανεωµένη εµφάνιση, διατηρεί όλα εκείνα που το έκαναν 
ξεχωριστό από την πρώτη στιγµή. Το ροζέ της σειράς, µε το χαρακτηριστικό του 
ροζέ τριανταφυλλί χρώµα και τα ντελικάτα αρώµατα φρούτων και τριαντάφυλλου, 
παραµένει µια επιλογή γεµάτη δροσιά και γευστική ένταση. Η φινέτσα και το σώµα 
του, το κάνουν ιδανικό ως απεριτίφ αλλά και για να συνοδεύσει θαλασσινά, ψά-
ρια, σαλάτες και λευκά κρέατα. Σερβίρεται στους 10-12°C.

Μια σταθερή αξία στο ποτήρι µε τη γνώριµη φροντίδα  
και την οινική σοφία της οικογένειας Λαφαζάνη

Πρόρωγος
Ροζέ Ξηρός 

2024

Οινοποιείο:   
Lafazanis Winery 
Οινολόγος: Βασίλης 
Λαφαζάνης
Περιοχή: Νεµέα
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Σε µία φιάλη 
190 χρόνια 
παράδοσης
Προσκαλεί τον οινόφιλο σε ένα µοναδικό ταξίδι

ΜΑΝ∆ΗΛΑΡΙΑ και Ασύρτικο από επιλεγµένα αµπελοτόπια των 
χωριών της Σαντορίνης και της µικρής νήσου Θηρασιάς µε έ-
δαφος ηφαιστειακής προελεύσεως, αµµώδες και ασβεστο-
λιθικό είναι η πρώτη ύλη για τη δηµιουργία του εµβληµατικού 
ροζέ ξηρού οίνου Rivari της ιστορικής Κάναβας Ρούσσου. 
Ο τρύγος γίνεται τον Αύγουστο και η διαδικασία της οινοποί-
ησης περιλαµβάνει µερική εκχύλιση Μανδηλαριάς, ακολου-
θούµενη από την αλκοολική ζύµωση όπου γίνεται συνοινοποί-
ηση των δύο ποικιλιών.
Το αποτέλεσµα είναι ένα κρασί µε σκούρο χρώµα καραµέλας 
και άρωµα ροδοζάχαρης, καραµέλας, κερασιού, φράουλας 
και µε υποψία άσπρου πιπεριού. Η γεύση ειναι ελαφριά, χα-
ρούµενη, παιχνιδιάρικη και δίνει µια αίσθηση σπασµένης στο 
στόµα καραµέλας, ακολουθούµενη από διακριτική στιφάδα. 
Η επίγευση είναι ικανοποιητικής διάρκειας. Προτείνεται σερ-
βίρισµα στους 12-14ο C και συνοδεύει µια ευρεία γκάµα γεύ-
σεων όπως γεµιστά, λαδερά, ζυµαρικά µε θαλασσινά, πίτες, 
pizza, εξωτική και Ασιατική κουζίνα, θαλασσινά σκέτα, µύδια 
σαγανάκι, µπιφτέκια και παιδάκια κοτόπουλου.
Σηµιεώνεται ότι η Κάναβα Ρούσσος αποτελεί την παλαιότερη 
Κάναβα (Οινοποιείο) της Σαντορίνης, που ιδρύθηκε το 1836, 
µε στόχο την παραγωγή παλαιωµένων οίνων, υψηλής ποιότη-
τας, που αναδεικνύουν µε την αυθεντικότητά τους τη µοναδι-
κότητα των πολυάριθµων ποικιλιών της Θηραϊκής αµπέλου.

Rivari 2004

Οινοποιείο: Κάναβα Ρούσσος
Οινοποιός: Ιωάννης Σ. Ρούσσος
Περιοχή: Σαντορίνη
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MERLOT 60%, Αγιωργίτικο 20% και Grenache 20% είναι η σύν-
θεση για το εµβληµατικό ροζέ από τη ∆ράµα, που εντυπωσιά-
ζει από την πρώτη στιγµή µε το κρυστάλλινο λαµπερό χρώµα 
και τα σαγηνευτικά αρώµατά του.
Ένα κοµψό, αριστοκρατικό και φινετσάτο κρασί, µε έντονο 
φρουτώδη χαρακτήρα όπου κυριαρχούν τα φρέσκα κόκκι-
να φρούτα. Ζωηρή, φρέσκια µύτη που παραπέµπει κυρίως σε 
κόκκινα φρούτα όπως η φράουλα και το λευκόσαρκο κεράσι, 
αρώµατα λεµονιού και νύξη  µπαχαρικών. Ενώ η επίγευση δια-
κρίνεται για την ισορροπηµένη οξύτητά της. 
Η οινοποιητική διαδικασία περιλαµβάνει βραχεία εκχύλιση, ζύ-
µωση και παραµονή µε τις οινολάσπες για τρεις µήνες σε ανο-
ξείδωτες δεξαµενές ελεγχόµενης θερµοκρασίας ενώ πρέπει να 
σηµειωθεί ότι το Rosé του Estates Costa Lazaridi θα παραµείνει 
απολαυστικό για τα επόµενα 2-3 χρόνια από την εµφιάλωσή του.
Αν και η ντελικάτη του προσωπικότητα προδιαθέτει να το απο-
λαύσει κανείς µόνο του, µπορεί άνετα να συνοδεύσει πιάτα µε 
φίνα αλλαντικά, ψάρια µε ελαφρές κόκκινες σάλτσες, φιλέ-
τα µπαρµπουνιού ψητά, καρπάτσιο τόνου, ακόµα και τα καλο-
καιρινά γεµιστά. Στις διακρίσεις της ετικέτας περιλαµβάνονται 
το Ασηµένιο Μετάλλιο στον Berliner Wein Trophy 2024 για την 
εσοδεία 2023, το Χρυσό Μετάλλιο στον Vinalies Mondial Du 
Rose, Γαλλία για την εσοδεία 2022 και για την εσοδεία 2021 
το Χρυσό Μετάλλιο στον Citadelles du Vin 2022 και το Μεγάλο 
Χρυσό Μετάλλιο στον Vinalies Internationales 2022.

Τρεις ποικιλίες επιλέχθηκαν από τον πολυδύναµο 

∆ραµινό αµπελώνα, για να συνθέσουν αυτό  

το ροζέ κρασί του Estates Costa Lazaridi

Όλη η φινέτσα

  
Rosé 2024 

Οινοποιείο: Estates Costa Lazaridi
Οινολόγος: Γιώργος Λαζαρίδης
Περιοχή: Αδριανή ∆ράµας
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Ένα ροζέ κρασί που αποτυπώνει το πνεύµα του Αµυνταίου, φέρνοντας µαζί του 

κάτι από το αντισυµβατικό και καινοτόµο αποτύπωµα του Κτήµατος ΚΥΡ-ΓΙΑΝΝΗ

Στο ξεχωριστό πνεύµα  
της... λίµνης

ΤΟ ΟΝΟΜΑ ΤΟΥ ροµαντικό, αλλά και απόλυτα δηλωτικό της καταγωγής του. Αν κάθε κρασί 
καλείται να εκπληρώσει µια αποστολή, για το L’ Esprit du Lac αυτή είναι ξεκάθαρη: Να µετα-
φέρει την ψυχή και την αίσθηση του τόπου του, µε τρόπο που αποπνέει φρεσκάδα και αυτο-
πεποίθηση. Προέρχεται από το Αµύνταιο, και συγκεκριµένα από την περιοχή του Αγ. Παντελε-
ήµονα, που φτάνει έως και τα 700 µ. υψόµετρο. Εκεί, στη γειτονιά των λιµνών, το υδάτινο στοι-
χείο συνυπάρχει αρµονικά µε τους ορεινούς όγκους και την ανθρώπινη δηµιουργία. Παλαιά 

κλήµατα Ξινόµαυρου καλλιεργού-
νται µε αφοσίωση και επιµονή α-
πό µικρούς παραγωγούς, στο πλαί-
σιο µιας οικογενειακής παράδοσης 
που µετρά γενιές στο αµπέλι. Το το-
πίο -σχεδόν άγριας οµορφιάς- χα-
ρακτηρίζεται από µοναδική τοπο-
γραφία και σπάνια βιοποικιλότητα. 
Το Κτήµα ΚΥΡ-ΓΙΑΝΝΗ, έχοντας 
το Ξινόµαυρο στο DNA του, µελε-
τά το «ρίζωµα» αυτής της ποικιλί-

ας στο Αµύνταιο εδώ και δεκαετίες· τόσο µέσα από επενδύσεις στην έρευνα και τον 
πειραµατισµό στους ιδιόκτητους αµπελώνες, όσο και µέσα από τη στήριξη µικρών α-
µπελουργών της ΠΟΠ ζώνης. Το µεγάλο υψόµετρο, το ηπειρωτικό κλίµα της ψυχρό-
τερης αµπελουργικής ζώνης στην Ελλάδα και τα φτωχά αµµώδη εδάφη µε ασβεστο-
λιθικό υπόστρωµα – που συνέβαλαν στη διατήρηση παλαιών αυτόριζων κληµάτων– 
συνθέτουν το υπόβαθρο για µια µοναδική αµπελουργική πηγή κρασιών µε καθαρότη-
τα, κοµψότητα και έντονη ταυτότητα terroir.

L' ESPRIT DU LAC

Οινοποιείο: Κτήµα ΚΥΡ-ΓΙΑΝΝΗ
Οινολόγος: Στέλλιος Μπουτάρης
Περιοχή: Αµύνταιο

Ένα ποιοτικό ροζέ 
δεν έχει τόπο, ούτε εποχή
Με ετικέτα και αισθητική που καθι-
έρωσαν νέα πρότυπα στα ελληνικά 
ροζέ, το «Πνεύµα της Λίµνης» δι-
αθέτει µια σπάνια ικανότητα να έλ-
κει τα φαινοµενικά ετερώνυµα και 
να συνδυάζει τα εκ πρώτης όψε-
ως ασυµβίβαστα. Απαλό ροζέ σο-
µόν χρώµα Προβηγκίας, σε δυνατό 
σώµα Ξινόµαυρου από κλήµατα η-
λικίας τουλάχιστον 40 ετών, καλλι-
εργηµένα σε µεγάλο υψόµετρο. Α-
πολαυστικά φινετσάτο, µε κοφτερή 
οξύτητα, πλούσια και τυπικά αρώ-
µατα ποικιλίας, και ευδιάκριτο χα-
ρακτήρα. Ιδανική επιλογή τόσο για 
απόλαυση στο ποτήρι, όσο και για 
γαστρονοµικά ταιριάσµατα.ΑΠΟΚΛΕΙΣΤΙΚΟΣ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΟΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΛΛΑ∆Α Β.Σ. ΚΑΡΟΥΛΙΑΣ
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Ατέλειωτη 
απόλαυση
Ένα πολύ ζουµερό, φρουτώδες και έντονα 

δροσιστικό ροζέ κρασί από 100% Ξινόµαυρο

ΠΑΡΑΓΕΤΑΙ από Ξινόµαυρο, µια χαρισµατική αλλά και απαι-
τητική στη φροντίδα ποικιλία της Μακεδονίας, η οποία καλ-
λιεργείται βιολογικά και έχει εγκλιµατιστεί ιδανικά στο µι-
κροκλίµα του αµπελώνα του Κτήµατος Γεροβασιλείου, 
που περιβάλλει το σύγχρονο οινοποιείο στην Επανοµή.
Μετά την έκθλιψη, ο µούστος ελεύθερης ροής παραλαµβάνε-
ται χωρίς εκχύλιση και οινοποιείται σε ανοξείδωτες ψυχόµενες 
δεξαµενές στους 18°C. Το κρασί παραµένει µε τις οινολάσπες 
του για µερικούς µήνες, κερδίζοντας σε δοµή και σώµα.
Έχει απαλό ροζ- σοµόν χρώµα και έντονο αρωµατικό χαρα-
κτήρα µε αρώµατα εσπεριδοειδών (ροζ γκρέιπφρουτ), φρού-
των του δάσους, κερασιού και φράουλας. Στο στόµα παρου-
σιάζεται πλούσιο, µε πολύ καλή οξύτητα και ισορροπία αλλά 
και µία έντονα αρωµατική επίγευση (βύσσινο-κεράσι).
Σερβίρεται στους 10-12οC. 
Ιδανικοί γευστικοί συνδυασµοί είναι αστακοµακαρονάδα, 
γαρίδες σαγανάκι µε ντοµάτα, ζυµαρικά µε κιµά, λαδερά, 
καλοκαιρινές µεσογειακές και εξωτικές γεύσεις.

Ξινόµαυρο 2024

Οινοποιείο: Κτήµα Γεροβασιλείου
Οινολόγος: Βαγγέλης Γεροβασιλείου 
  & Αργύρης Γεροβασιλείου
Περιοχή: Επανοµή θεσσαλονίκης

Βαγγέλης Γεροβασιλείου και Αργύρης Γεροβασιλείου 
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Φιλέρι 

Ροζέ 2024

Οινοποιείο: Nestor Wines
Οινολόγος: Βασίλης Λαφαζάνης
Περιοχή:  Μεσσηνία

Η Ι∆ΙΑΙΤΕΡΗ γηγενής ποικιλία Φιλέρι, την οποία έχει αναβιώσει το Οινοποιείο Nestor και επιχειρεί ε-
δώ και χρόνια να αναδείξει τις δυνατότητές της µέσω της βαθιάς ενασχόλησης µε τον αµπελώνα της 
Μεσσηνίας και της δηµιουργίας της σειράς κρασιών Φιλέρι µε διαφορετικές οινοποιήσεις, δίνει και 
την Ροζέ εκδοχή ΠΓΕ Τριφυλία. Απαλό χρώµα που συνδυάζει ρόδινες και κίτρινες αποχρώσεις µε ά-
ρωµα και γεύση φρούτων µε απαλές νότες ανθέων, βοτάνων και βασιλικού. Το σώµα είναι αρκετά 
γεµάτο και σχεδόν πικάντικο µε την οξύτητα να προσδίδει έναν τόνο δροσιάς. Το τελείωµά του είναι 
επίσης αρωµατικό µε κυρίαρχο άρωµα αυτό του λεµονιού. Το Φιλέρι Ροζέ, που προτείνεται να σερβί-
ρεται στους 10°C, ταιριάζει ιδανικά µε ζυµαρικά, ελαφρά λευκά κρέατα και µαλακά κίτρινα τυριά.

Μοναδικό όσο το Φιλέρι
Το Οινοποιείο Νέστωρ µε µεγάλη παράδοση στο terroir της Μεσσηνίας ανοίγει  

νέους δρόµους µέσα από την ποικιλία Φιλέρι, που δίνει οίνους υψηλής ποιότητας
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GREAT  
        
WINES
Όχηµα εξωστρέφειας του ελληνικού αµπελώνα αποτέλεσε  

η φετινή τελετή απονοµής των Great Greek Wines, που έλαβε  

χώρα στο Hotel Grande Bretagne στις 23 Μαΐου

ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ Ζήσης Πανάγος   

Μ
ε 660 συµµετοχές κρασιών από 200 οινοποιεία της Ελλάδας και της 
Κύπρου, από τα οποία διακρίθηκαν τα 65, ήτοι περίπου το 10% συνόλου, 
ολοκληρώθηκε ο διαγωνισµός Great Greek Wines µε την απονοµή να 
πραγµατοποιείται υπό την αιγίδα του Ελληνικού Οργανισµού Τουρισµού 

και το διαγωνιστικό σκέλος να φιλοξενείται αρχές Μαΐου στο Ace Hotel όπου η 
αξιολόγηση πραγµατοποιήθηκε µε τυφλές γευστικές δοκιµές από επιτροπή κορυφαίων 
διεθνών γευσιγνωστών. Πρόκειται για ένα θεσµό που από το 2020 επιδιώκει να 
χαρτογραφήσει, να αξιολογήσει και να προβάλει, κυρίως στο εξωτερικό, τις κορυφαί-
ες ετικέτες του ελληνικού αµπελώνα. «Το Great Greek Wines είναι η σύγχρονη 
αποτύπωση του ελληνικού κρασιού. ∆εν είναι απλώς µια γιορτή ή ένας διαγωνισµός, 
αλλά ένα µοντέρνο, στοχευµένο εργαλείο ανάδειξης της αριστείας. Με επαγγελµατι-
σµό, συνέπεια και διεθνή προσανατολισµό, φιλοδοξούµε –µαζί µε τον Γρηγόρη 
Μιχαήλο– να αναδείξουµε τους κορυφαίους παραγωγούς της χώρας και να τους 
προσφέρουµε νέα προοπτική στις αγορές του εξωτερικού» ανέφερε µεταξύ άλλων ο 
Γιάννης Καρακάσης MW, ιδρυτής του θεσµού.
Στην εκδήλωση της απονοµής στο Hotel Grande Bretagne ξεχώρισαν δύο νέες πρω-
τοβουλίες: Τα Great Value Wines, κρασιά µε εξαιρετική σχέση ποιότητας-τιµής και τιµή 
λιανικής έως €17, που αναδεικνύουν την προσβασιµότητα και τη δυναµική του ελλη-
νικού κρασιού και σε πιο προσιτές κατηγορίες και η προτροπή για µείωση του βάρους 
της φιάλης, µε στόχο τη µείωση του ανθρακικού αποτυπώµατος, καθώς το γυαλί απο-
τελεί βασικό παράγοντα αύξησης των εκποµπών διοξειδίου του άνθρακα στη βιοµηχα-
νία οίνου. Παρεβρέθηκαν περισσότεροι από 300 εκλεκτοί προσκεκληµένοι από το χώ-
ρο του κρασιού, της γαστρονοµίας, της πολιτικής και των µέσων ενηµέρωσης, µεταξύ 
των οποίων ο αναπληρωτής υπουργός Οικονοµίας, Νίκος Παπαθανάσης, εκπρόσωποι 
της Περιφέρειας Αττικής, στελέχη του ΕΟΤ, καθώς και προσωπικότητες από την πα-
γκόσµια οινική κοινότητα, όπως η Julia Harding MW και ο Mark Andrew MW.
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■  «Το Great Greek Wines 
ξεχωρίζει, γιατί δεν σταµα-
τά στην απονοµή: Ταξιδεύ-
ει τα κρασιά της λίστας στον 
κόσµο» ανέφερε µεταξύ 
άλλων ο Mark Andrew MW, 
που συµµετείχε µέσω τηλε-
οπτικής σύνδεσης στην α-
πονοµή των GGW 2025.
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Ν α αναδείξουν το brand Μαντινεία και ταξιδέψουν τα κρασιά 
τους στις διεθνείς αγορές είναι ο στόχος της οµάδας νέων 
αµπελουργών και οινοποιών, δεύτερης και τρίτης γενιάς 
από τη Μαντινεία της Αρκαδίας, την ΠΟΠ ζώνη του Μοσχο-

φίλερου, που ένωσαν τις δυνάµεις συστήνοντας τους The Mantinians.
Σύµφωνα µε τα 13 οινοποιεία που συµµετέχουν, η περιοχή του Μοσχο-
φίλερου δικαιούται πρωταγωνιστικό ρόλο στον εγχώριο οινικό χάρτη, 
κάτι που φάνηκε άλλωστε ξεκάθαρα στην πρώτη παρουσίασή τους στην 
Αθήνα τη ∆ευτέρα 12 Μαΐου 2025 στο «Lost Roots» στο Θησείο. 
«Θεωρώ ότι το Μοσχοφίλερο είναι η Μαντινεία και ξέρουµε ότι είχε πε-

Μοσχοφίλερο υπάρχει κι αλλού
όχι όµως σαν της Μαντινείας
Θεµατοφύλακες της ζώνης ΠΟΠ Μαντινεία δηλώνουν τα 13 οινοποιεία που σύστησαν  
τους The Mantinians, για να δώσουν µια νέα φρέσκια πνοή στο Μοσχοφίλερο

οινικά νέα ελληνική αγορά

Τροποποίηση του 
φακέλου ΠΟΠ 
µε αναθεώρηση 
τεχνικών 
χαρακτηριστικών 
και επέκταση 
της ζώνης στους 
στόχους των The 
Mantinians 

ΚΕΙΜΕΝΟ ΓΙΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΓΟΣ

64_65_THE MANTINIANS.indd   64 27/05/2025   19:33



Wine Trails    65

ράσει µια ύφεση, αλλά τα τελευταία χρόνια ανεβαίνει πάλι και τώρα βρί-
σκεται σε ένα πάρα πολύ καλό σηµείο. Εποµένως η κίνησή µας γίνεται 
την ιδανική στιγµή, διότι στα περισσότερα οινοποιεία είµαστε νέα πρό-
σωπα µε φρέσκες ιδέες και επενδύουµε ιδιαίτερα στη συνεργασία» α-
νέφερε µεταξύ άλλων στο Wine Trails, η πρόεδρος των Μantinians, Αν-
δριανή Τσέλεπου, ένω συµπλήρωσε ότι ένας βασικός στόχος είναι η 
τροποποίηση του φακέλου ΠΟΠ µε αναθεώρηση τεχνικών χαρακτηρι-
στικών, επέκταση της ζώνης και ένταξη και άλλων οινοποιείων.

Προσκαλούν και τα υπόλοιπα οινοποιεία
Τα λόγια της προέδρου των Mantinians επιβεβαίωσαν τόσο η Ντίνα 
Σπυροπούλου και η Κατερίνα Μποσινάκη, όσο και η Μπέτυ Βερβαινιώ-
τη, από τα οµώνυµα οινοποιεία, δηλώνοντας αποφασισµένες να υπο-
στηρίξουν τη «νέα λαµπερή καριέρα» του Μοσχοφίλερου. «Το Μοσχο-
φίλερο είναι από τα λίγα σταφύλια που είναι τοποποικιλία. Ακριβώς επει-
δή η Μαντινεία έχει την ιδιαιτερότητα του οροπεδίου, µε υψόµετρο 650 
µ. και πάνω, µόνο εκεί µπορεί να δώσει τις οξύτητες και τα αρώµατα 
που το χαρακτηρίζουν. Χρειάζεται το υψόµετρο, και για το λόγο αυτό θε-
ωρούµε ότι το Μοσχοφίλερο, ειδικά στη Μαντινεία, είναι στα καλύτερά 
του», τονίζει η Ντίνα Σπυροπούλου, και µε την ιδιότητα της προέδρου 
της Ε∆ΟΑΟ. Με την Μπέτυ Βερβαινιώτη να συµπληρώνει: «Με αυτό µε-
γαλώσαµε, µε αυτό πορευόµαστε και εν τέλει αυτό θέλουµε να αναδεί-
ξουµε. Ουσιαστικά θέλουµε να αναδείξουµε αυτές τις νέες εκδοχές 
που βλέπουµε πλέον, παλαιωµένο σε αµφορείς, αφρώδες, αλλά και το 
κλασικό ελαφρύ Μοσχοφίλερο που όλοι γνωρίζουµε». 

Η υπογραφή του καταστατικού  
της οµάδας πραγµατοποιήθηκε  
στις 23 Απριλίου του 2024 και  
τη θέση του προέδρου ανέλαβε  
η Ανδριανή Τσέλεπου  
του οµώνυµου οινοποιείου

ΘΑ ∆ΕΙΤΕ ΜΕΓΑΛΑ ΚΡΑΣΙΑ ΑΠΟ ΕΜΑΣ
«Το Μοσχοφίλερο είναι από τα λίγα σταφύλια που είναι 
τοποποικιλία. Στο υψόµετρο των 650 µέτρων και πάνω, µόνο ε-
κεί µπορεί να δώσει τις οξύτητες και τα αρώµατα που το χαρακτη-
ρίζουν, γι΄αυτό θεωρούµε ότι στη Μαντινεία είναι στα καλύτερα 
του. Θα δείτε από εµάς πολύ µεγάλα κρασιά, και έχουµε σκοπό να 
κάνουµε τη Μαντινεία µια από τις σηµαντικότερες οινοποιητικές 
περιοχές της Ελλάδας» σηµειώνει η Κωνσταντίνα Σπυροπούλου.

«Εµείς θέλουµε να βάλουµε την περιοχή µπροστά, γι’ αυτό και 
ονοµαζόµαστε The Mantinians, γιατί Μοσχοφίλερο µπορείς να βρεις και 
αλλού, όχι, όµως, σαν αυτό της Μαντινείας» σηµειώνει µεταξύ άλλων η 
Κατερίνα Μποσινάκη, επικεφαλής του οµωνυµου οινοποιείου µαζί µε 
τα αδέλφια της Κωνσταντίνο (στο κέντρο) και Σωτήρη.
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εκδηλώσεις

ΓΙΑ ∆Ω∆ΕΚΑΤΗ ΧΡΟΝΙΑ ΦΕΤΟΣ ΤΑ ΟΙΝΟΞΕΝΕΙΑ

Στα µαγευτικά τοπία των Πλαγιών της Αιγιαλείας

∆ ώδεκα χρόνια στα πολιτιστικά δρώµενα 
της Ελλάδας κλείνει φέτος το Φεστιβάλ 

«Οινοξένεια», έχοντας καταφέρει να καταξιωθεί 
σε ένα αγαπηµένο θεσµό που προωθεί και 
προβάλλει τον προορισµό της Αιγιάλειας και των 

Καλαβρύτων. Αυτή τη χρονιά το Φεστιβάλ θα 
πραγµατοποιηθεί µεταξύ 23 Ιουνίου και 2 Ιουλίου, 
βάζοντας στόχο να προσελκύσει το οινόφιλο 
κοινό και τους επισκέπτες σε µία περίοδο ήπιας 
τουριστικής κίνησης και να δώσει ώθηση στον 

προορισµό Αιγάλεια – Καλάβρυτα. Το πρόγραµµα 
αναµένεται και φέτος πλούσιο και γεµάτο 
παραστάσεις, γεύσεις, δρώµενα, επισκέψεις 
σε τοπόσηµα, αµπελώνες, ιστορικά µνηµεία, 
γευσιγνωσίες, µουσική και περιηγήσεις.

Περισσότερα από 150  
ελληνικά ροζέ σε µία έκθεση

Γ ια µία ακόµη χρονιά, τρίτη στη σειρά, η έκθεση ροζέ οίνων Drink 
Pink φιλοξενείται στο Φάρο του Κέντρου Πολιτισµού Ίδρυµα 

Σταύρος Νιάρχος. Το Drink Pink by Οenorama διοργανώνεται κάτω 
από την «οµπρέλα» της µεγαλύτερης έκθεσης κρασιού της χώρας, 
µε στόχο να δώσει τη δυνατότητα στους φίλους του κρασιού να 
επιλέξουν τα ροζέ κρασιά που θα προτιµήσουν φέτος το καλοκαίρι.
Περισσότερα από 150 ελληνικά κρασιά από κάθε γωνιά της 
Ελλάδας, πολλών ειδών και στυλ, κάθε τύπου γλυκύτητας, ήσυχα 
και αφρώδη, βιολογικά, ήπιας οινοποίησης και φυσικά, θα δώσουν 
το παρών. Είτε είναι γοητευτικά, ευκολόπιοτα και παιχνιδιάρικα, είτε 
πιο αυστηρά, παραµένουν τα κατεξοχήν κρασιά του καλοκαιριού 
(και όχι µόνο). Οι ώρες λειτουργίας της έκθεσης είναι : Κυριακή 15 
Ιουνίου 2025, 12:00 -16:00 µ.µ. & 16:30-20:30 µ.µ.

Επιµέλεια Ηλίας Ανδρεάκης
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